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  Cyklostezka   Alšova ulice

  Altán v domově důchodců   Práce na kašně  na Malém náměstí

  Parkoviště na Spořilově   Kašna na Malém náměstí po rekonstrukci

Hřiště v Olivětíně  Oprava regulace Černého potoka
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Víte, že

CO NOVÉHO 
V BROUMOVĚ?
Zeptali jsme se místostarosty pana Kami-

la Slezáka. Jeho odpovědi, spolu s fotodoku-
mentací  na str. 2, uvádíme:

Nejprve bych se chtěl vrátit  k článku pana 
Kulhánka, který v minulých Broumovských 
novinách kritizoval mj. část nezadlážděné-
ho chodníku. Souhlasil jsem s jeho názorem 
a přislíbil opravu poté, co bude dokončena 
oprava zdi Černého potoka v Rožmitále, kte-
rá vázala značnou část kapacity TS. Jak velká 
akce to byla, si můžete prohlédnout na prv-
ním snímku. Kritizovaný chodník byl již také 
dokončen.

Byly zahájeny práce na výstavbě víceúče-
lového hřiště v Olivětíně. Tato akce bude stát 
900 000,- Kč a měla by být hotova do konce 
listopadu t.r. Na snímku č. 2 si můžete pro-
hlédnout, jak „hřiště“ vypadá po zahájení 
rekonstrukce.

Další snímek ukazuje začátek výstavby 
cyklostezky. Byly vykáceny náletové dřeviny, 
odstraněny pařezy a překážející stromy, čer-
né skládky a probíhají zemní práce. Zahájili 
jsme pod Černou stezkou, což řada z vás po-
zná.

Olivětína se týká i další snímek. Je z Al-
šovy ulice, kde došlo k položení obrubníků  
a úpravě vjezdů k domům. Dláždění chodní-
ku by mělo být rovněž letos dokončeno. Akce 
si vyžádá náklady ve výši 455 000,- Kč. Oli-
větínští by neměli být opomíjeni  ani v příš-
tím roce. Vedení města počítá s vytipováním   
a realizací alespoň těch nejpotřebnějších 
oprav a úprav.

V minulém čísle zveřejněný snímek altá-
nu v Domově důchodců už je zastaralý. Na 
novém snímku už vidíte vydlážděný prostor 
pod altánem a navíc nový přístupový chodní-
ček od domu. To je také práce dlaždičů Tech-
nických služeb.

Po dlouhých šesti letech byly dokončeny 
práce na instalaci rekonstruované kašny na 
Malém náměstí. Na vodotrysk byl opět navrá-
cen druhý talíř, před mnoha lety vykoupený 
ze sběrných surovin občanem Nového Měs-
ta nad Metují. Zachránce vrátil talíř našemu 
městu  bez nároku na odměnu. Kašna byla 
v konečné fázi vyvložkována nepropustnou 
fólií, aby bylo zamezeno úniku vody. Oprava 
stála 350 000 v korunách a k tomu práci za-
městnanců TS.

Bylo dokončeno parkoviště ČSA na sídliš-
ti Spořilov. Snímek ukazuje celou stavbu, kte-
rá již může začít sloužit občanům. Závěrečné 
úpravy se týkají nově vybudovaných záhonů. 
Pokud to počasí umožní, dojde ještě k ozna-
čení parkovacích míst.

Nakonec ještě dvě informace beze sním-
ků.  První se týká budoucího kluziště v Brou-
mově u bývalé UŠ. Byl již vysoutěžen doda-
vatel, kterým se stala firma ICE-TEC Brno. 
Město zaplatí 1 245 000,- Kč. Podařilo se zís-

kat souhlas od ČEZ-distribuce, a to na připo-
jení agregátů. Technické řešení bude náročné 
a bude je zajišťovat město (např. protlak pod 
hlavní silnicí. Vedení města má zájem na 
zprovoznění kluziště ještě před vánočními 
svátky. Druhá informace bez obrázků se týká 
autobusového nádraží.  Jeho majitel - firma 
ČSAD Ústí nad Orlicí - přislíbil opravu chod-
níků (nástupních ostrůvků), vyspravení ko-
munikací a opravu kanálů. Z celého prostoru 
mělo být odstraněno zábradlí a instalováno 
šest nových označení zastávek. Jaká je skuteč-
nost? Hotovy jsou jen označníky a odstraněny 
plechové boudy. Město objednalo dvě kryté 
zastávky, kterými by chtělo tyto prostory pro 
veřejnost vybavit. Důvodem je skutečnost, že 
ČSAD nevidí tyto prostory jako autobusové 
nádraží, ale jako stanoviště, které nemusí 
být opatřeno čekárnami.  Hezký kontrast  
s terminálem v Hradci nebo jinými autobuso-
vými nádražími! Holt v Broumově asi žijí jiní 
lidé! Město čekárny zaplatí z vlastních zdrojů, 
ale obrátí se i na okolní obce s žádostí o pří-
spěvek.       A. Obst

-  Technické služby města Broumova za 
pomoci čtyř pracovníků veřejně prospěšných 
prací a potrestaných provádějí od dubna tří-
dění dlažebních kostek ve Dvořákově ulici? 
Sem byly kostky spolu se zeminou vyváženy 
řadu let na jednu hromadu, která již dosáhla 
úctyhodných rozměrů. Za pomoci traktoru, 
ale hlavně krumpáči byly kostky vykopány,  
očistěny a vytříděny dle materiálu a velikosti. 
Na sklad jich bylo odvezeno již  přes 300 tun 
pěti druhů. Těžká práce se vyplatila a město 
bude mít materiál k dalším úpravám dlažby. 
Pracovníkům patří naše poděkování. 

-  padající listí přináší ve větší míře při-
pomínky občanů, že tu a tam není  uklizeno 
a  odvezeno?  Je to tak každý rok. Dokud ne-
spadne poslední list. Na jaře je podobná situ-
ace se sečením trávy. Nesmíme zapomenout, 
že TS letos „obdržely“ další plochy, o které se 
musejí starat. Do nakoupení nového zameta-
cího vozu se město uklízelo minimálně. Navíc 
byla zcela zrušena veřejná služba, kdy každý 
týden uklízelo nepořádek kolem 15 lidí. Vý-
padek se snaží TS řešit. Velkým pomocníkem 
jsou vysavače, které nahradí práci mnoha 
lidí. Jistě jste si jich všimli. Myslím si, že se 
pracovníky, kteří město uklízejí, obhospoda-
řují nebo se starají o pořádek, téměř bojíme 
pochválit.

-  sáčky na psí exkrementy se osvědčily? 
Všimli jste si, že je město v tomto ohledu pře-
ce jenom čistší?

- Technické služby umožnily několika 
pracovníkům, vedeným u Úřadu práce, mě-
síční brigádu? Budou využiti k úklidu čer-
ných skládek a pomohou při úklidu.

A. Obst

Povinná vakcinace 
psů proti vzteklině 

Dne 11.11.2013 v pondělí bude prove-
dena vakcinace psů proti vzteklině.

zastávka: u Lesů…….........14.30 hod
sídliště   Křinické..……..........14.40 
 Velká Ves - Beránek….....…..14.50
myslivecká klubovna.….....…15.00 
pivovar Olivětín   ……............15.10 
hasičská zbroj. Benešov.........15.20
Rožmitál…….................……..15.40
Rožmitál - obchod………........15.45
Rožmitál - otočka autobusu...15.50

Cena očkování proti vzteklině: 
120,- Kč
Na požádání bude provedena vakci-

nace kombinovanou vakcínou / 380,-Kč /.

Během hromadného očkování je 
možné zakoupit preparáty na odčervení 
i odblešení.

Dle zákona je majitel psa povinen 
nechat ho očkovat proti vzteklině od 
šesti měsíců stáří a pak pravidelně dle 
vakcinačního schématu, který udává vý-
robce vakcíny. Tím se tedy mění zaběhlá 
povinnost každoročního očkování. Dle 
výrobců je možno nyní psy očkovat proti 
vzteklině jednou za dva až tři roky.

Přesto je doporučitelné s ohledem na 
závažnost této nemoci nechat psy každo-
ročně přeočkovat. Ne vždy může být pes 
plně zdráv a tím plně imunitně odpovídat 
tvorbou protilátek po očkování. Možná  
i díky této pravidelnosti u nás zaběhlé již 
několik desetiletí je ČR již několik let pro-
stá vztekliny. Vakcinace v příhraničních 
oblastech je pak díky migraci divoké zvě-
ře z Polska ještě doporučitelnější.

Přeočkování kombinovaných vakcín 
je nutné každoročně z důvodu nutnosti 
přeočkování ostatních psích viróz jeden-
krát ročně, jinak toto očkování ztrácí úči-
nek.

Záleží tedy na Vás majitelích, kte-
ří nechodíte psy očkovat individuálně  
v průběhu roku ke svým veterinářům, jak 
se rozhodnete a jestli se svým psem na 
toto hromadné očkování přijdete.

Doprovod psa osobou starší  patnác-
ti let. Pes musí být na vodítku a ti méně 
hodní s náhubkem.

Vakcinaci provede MVDr. Miroslav 
Kulich ve spolupráci s MVDr. Vlastou 
Hlaviznovou.
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Jednání Rady města Broumova č. 77
ze dne 2. října 2013

Přítomni: pan Milan Kotrnec, pan Kamil Slezák, pan Pavel Fröde, 
pan Arnold Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel a Ing. Eva Blažková, 
MPA tajemnice
Omluveni:   pan Arnošt Obst, MUDr. Jiří Veselý
Pozdější příchod:  ---------------------- 
Dřívější odchod: ----------------------
Hosté: paní Helena Burešová – referentka památkové péče, pan 
Radek Havelka - vedoucí strážník MP Broumov 

Ověřovatel: Mgr. Jiří Ringel (pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0)

Začátek jednání: 13:10 hod.
Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční většina 
členů rady města. Poté předložil návrh programu:
1. Majetkové záležitosti
2. Program regenerace MPZ 2014-2018
3. Priority obnovy MPZ na rok 2014
4. Výběrová řízení
5. Činnost MP Broumov
6. Různé
Návrh programu byl schválen. (pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0)

PRůBĚH JEDNáNí A PřIJATá USNESENí
 
01/77/13 Majetkové záležitosti

Předkladatel: starosta
1. Žádost o výpůjčku konferenčního sálu Informačního centra 
Broumov. 
RM schvaluje výpůjčku konferenčního sálu Informačního centra 

Broumov o.s. Omnium a římskokatolické farnosti Broumov za pod-
mínky úhrady provozních nákladů.

Hlasování: pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0

2. Žádost o bezúplatnou výpůjčku sportovní haly 
RM schvaluje  bezúplatnou výpůjčku sportovní haly TJ Slovan 

Broumov – oddílu stolního  tenisu, za účelem uspořádání krajského 
bodovacího turnaje mladšího žactva dne 12.10.2013.

Hlasování: pro: 5, proti: 0,  zdržel se: 0

02/77/13 Program regenerace městské památkové zóny 
(MPZ) 2014-2018
 Předkladatelka: vedoucí stavebního odboru 
RM doporučuje ZM schválit Program regenerace MPZ Broumov 

2014-2018 dle předlohy.
Hlasování: pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0

03/77/13 Priority obnovy MPZ na rok 2014
  Předkladatelka: vedoucí stavebního odboru 
RM bere na vědomí návrh investičních akcí obnovy MPZ pro rok 

2014, předložený stavebním odborem, pracovištěm památkové péče.
RM ukládá stavebnímu odboru, pracovišti památkové péče, ve 

spolupráci s odborem investic a rozvoje a Technickými službami měs-
ta Broumov vypracovat finanční odhad navržených investičních akcí 
v rámci priorit obnovy MPZ pro rok 2014.

Termín: 30.11.2013 
Hlasování: pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0

04/77/13 Výběrová řízení

1. Výběr zhotovitele zakázky „Oprava fasády MěÚ 
Broumov čp. 239 – budova I – 2. část“ 
Předkladatel: vedoucí odboru investic a rozvoje
RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení zakázky „Oprava 

fasády MěÚ Broumov č.p. 239 – budova I – 2. část“ firmu Radek Myš-
ka, IČO 45926603, Nerudova 254, 549 57 Teplice nad Metují, a to na 
základě doporučení hodnotící komise.

RM schvaluje smlouvu s firmou Radek Myška, IČO 45926603, Ne-
rudova 254, 549 57 Teplice nad Metují na realizaci zakázky „Oprava 
fasády MěÚ Broumov č.p. 239 Budova I“ dle předlohy. Zakázka bude 
dofinancována z úspor v rámci ostatních investičních akcí města.

Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

2. Výzva k podání nabídky na zakázku „Dieselový agregát 
– Budova III“ 
Předkladatel: starosta
RM schvaluje výzvu k podání nabídky, seznam oslovených firem 

a zadávací dokumentaci k zakázce „Dieselový agregát – Budova III“ 
dle předlohy.

RM ustavuje výběrovou komisi pro zakázku „Dieselový agregát – 
Budova III“ a jmenuje její členy ve složení: Milan Kotrnec (předseda), 
Karel Ducháč, Mgr. Jiří Ringel, Bc. Miloš Teichman, Tomáš Hrubý 
(Kamil Slezák – náhradník).

Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

05/77/13 Městská police
Předkladatel: vedoucí strážník MP
RM bere na vědomí zprávu o činnosti Městské policie Broumov za 

3. čtvrtletí 2013.
Hlasování: pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0 

06/77/13 Různé
Předkladatel: starosta

1. Zpravodajský portál „Naše Broumovsko“ – nabídka 
partnerství
RM bere na vědomí návrh na spolupráci s nezávislým zpravodaj-

ským serverem „Naše Broumovsko“ dle předlohy. 
Hlasování: pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0

2. Výzva občanů ulice Křinická – Broumov
RM bere na vědomí výzvu části občanů bydlících v ulici Křinická, 

Broumov  k opravě  neutěšeného stavu chodníků a přístupových cest 
k jejich domům.

RM ukládá vedoucímu odboru investic a rozvoje města zpracovat 
cenovou kalkulaci oprav chodníků v dané lokalitě a navrhnout časový 
harmonogram realizace prací.

Termín:  30.11.2013
Hlasování: pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0

3. Žádost o příspěvek – Český svaz bojovníků za svobodu
RM schvaluje finanční dar ve výši 5.000,- Kč z prostředků RM 

Českému svazu bojovníků za svobodu na podporu jeho činnosti.
RM schvaluje darovací smlouvu s Českým svazem bojovníků za 

svobodu dle předlohy.
Hlasování: pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0

4. Směrnice rady města (SRM) – Návštěvní řád ploch veřejné 
zeleně
Předkladatelka: ředitelka TS města Broumov
RM schvaluje, s účinností od 01.11.2013, SRM/13 – Návštěvní 

řád ploch veřejné zeleně, vydání 01 – dle předlohy.
Hlasování: pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0

5. Komise pro zahraniční spolupráci
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí zápis z jednání komise pro zahraniční spolu-



broumovské noviny 11 (2013), strana 5

práci č. 7/2013 ze dne 23.09.2013.
RM ukládá místostarostovi zabývat se podnětem ze zápisu z jed-

nání komise, týkajícím se možnosti opravy komunikace Janovičky 
hranice – Gluszyce.  Termín: 30.11.2013

Hlasování: pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0 

 6. Bezúplatné nabytí nadbytečného majetku hlavního města 
Prahy  
Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje bezúplatné nabytí movitých věcí do majetku města 

Broumov - 5 ks pistolí CZ 75 9 mm Luger, za účelem využití Městskou 
policií Broumov.

RM schvaluje smlouvu mezi Městem Broumov a  Hlavním měs-
tem Praha o bezúplatném převodu dle předlohy. 

Hlasování: pro: 5, proti: 0,  zdržel se: 0

Ukončení jednání: 16:45 hod. 
Termín následujícího jednání RM: 
středa 16. října 2013 od 13:00 hod.
Zapsala: Jitka Nigrinová
Ověřeno dne:      

…………………………………..
Ověřovatel: Mgr. Jiří Ringel    

………………………………….
Milan Kotrnec  Kamil Slezák
starosta  místostarosta

Jednání Rady města Broumova č. 78
ze dne 16. října 2013

Přítomni:  pan Milan Kotrnec, pan Kamil Slezák, pan Pavel 
Fröde, pan Arnold Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel, pan Arnošt Obst, 
MUDr. Jiří Veselý a Ing. Eva Blažková, MPA tajemnice

Omluveni:   ----------------------
Pozdější příchod:  pan Arnold Vodochodský (14:00 hod) 
Dřívější odchod: ----------------------
Hosté: Ing. Marie Mikulenková – vedoucí odboru SMM, 

Ing. Miloš Andrš – vedoucí odboru sociálních věcí a zdravotnictví, 
DiS. Kateřina Cepková, – sociální kurátorka pro dospělé, sociální pra-
covnice, paní Jiřina Trnovská – koordinátorka inkluzívních nástrojů, 
Ing. Milada Kubalíková – ředitelka CSSNB, Bc. Hejnišová – ředitelka 
TS města Broumov, Bc. Lucie Lesáková – vedoucí organizační složky 
Kultura a infocentrum 

Ověřovatel: pan Arnošt Obst  (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)

Začátek jednání: 13:10 hod.
Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční většina 

členů rady města. Poté
předložil návrh programu:
1. Majetkové záležitosti
2. Strategický plán sociálního začleňování – aktualizace č. 2
3. Záležitosti odboru sociálních věcí a zdravotnictví
4. Organizační řád TS města Broumov
5. Výběrová řízení
6. Kontrola usnesení
7. Různé
Návrh programu byl schválen. (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)

PRůBĚH JEDNáNí A PřIJATá USNESENí

01/78/13 Majetkové záležitosti
Předkladatelka: vedoucí odboru správy a majetku města

1. Smlouva o právu k provedení stavby
RM schvaluje smlouvu o právu k provedení stavby „Plynová pří-

pojka – Sídliště Křinické
211, Broumov“, mezi městem Broumov a Společenstvím vlastní-

ků jednotek pro dům čp.
211, Sídliště Křinické, Broumov, IČO 27539946 dle předlohy.
Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

2. Smlouva o právu k provedení stavby 
RM schvaluje smlouvu o právu k provedení stavby „Plynová pří-

pojka – Československé armády 377, 378, 379, Broumov“, mezi měs-
tem Broumov a Společenstvím vlastníků domu

377, 378, 379, Broumov se sídlem v Broumově, Československé 
armády 377,

IČO 28828496 dle předlohy.
Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

3. Smlouva o právu k provedení stavby 
RM schvaluje smlouvu o právu k provedení stavby „Betonový kryt 

komunikace“, mezi městem Broumov a stavebníkem -------------------
-------------------------- dle předlohy.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

4. Žádost o výpůjčku konferenčního sálu Informačního centra 
Broumov.   Předkladatel: starosta
RM schvaluje výpůjčku konferenčního sálu Informačního centra 

Broumov o.s. Omnium a římskokatolické farnosti Broumov dne 6. 
11. 2013 pro konání akce „Veřejná prezentace projektu obnovy Brou-
movských kostelů“ za podmínky úhrady provozních nákladů. 

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

5. Žádost o bezúplatnou výpůjčku sálu Informačního centra
RM schvaluje bezúplatnou výpůjčku konferenčního sálu Infor-

mačního centra Broumov MŠ Broumov dne 24. 10. 2013 pro realizaci 
projektu „Správná výslovnost bourá bariéry“.

Provozní náklady na tuto akci budou hrazeny z prostředků RM. 
Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

6. Bezúplatný převod majetku
Předkladatelka: tajemnice MěÚ
RM schvaluje bezúplatné nabytí movitého majetku (výpočetní 

techniky na úseku správních a dopravních evidencí) do majetku měs-
ta Broumov.

RM schvaluje „Darovací smlouvu MV-96404-1/KAP-2013“ mezi 
Českou republikou – Ministerstvem vnitra a městem Broumov dle 
předlohy.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

7. Žádost o výpůjčku konferenčního sálu Informačního centra 
Broumov  Předkladatel: starosta
RM schvaluje výpůjčku konferenčního sálu Informačního centra 

Broumov k pořádání diskusního fóra dne 17.10.2013 za podmínky 
úhrady provozních nákladů. 

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

Příchod pana Arnolda Vodochodského 14:00 hod.

02/78/13 Strategický plán sociálního začleňování – 
aktualizace č. 2 
 Předkladatel: vedoucí odboru sociálních věcí a zdravotnictví 



broumovské noviny 11 (2013), strana  6

RM doporučuje ZM schválit Strategický plán sociálního začleňo-
vání města Broumov – aktualizace č. 2 dle předlohy.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

03/78/13 Záležitosti odboru sociálních věcí a zdravotnictví
Předkladatel: vedoucí odboru sociálních věcí a zdravotnictví

1. Problematika bezdomovců v Broumově
RM bere na vědomí informace odboru sociálních věcí a zdravot-

nictví k aktuální situaci a možnostem řešení problematiky bezdomov-
ců a osob ohrožených ztrátou bydlení v Broumově.

RM ukládá vedoucímu odboru sociálních věcí a zdravotnictví vy-
pracovat podrobnější materiál mapující současnou situaci a zveřejnit 
jej v místním tisku. Termín: do 31.10.2013 

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

2. Strategický rozvojový plán města Broumov – plán projektu/
aktivit
RM bere na vědomí informace týkající se plnění jednotlivých ak-

tivit v rámci Akčního plánu Strategického rozvojového plánu města 
Broumov ze strany odboru sociálních věcí a zdravotnictví.

RM ukládá vedoucímu odboru sociálních věcí a zdravotnictví při-
pravit návrh na ustavení poradní komise rady města se zaměřením na 
sociálně zdravotní oblast a návrh na jmenování koordinátora pro tuto 
oblast.                   Termín do 31.12.2013

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

 04/78/13 Organizační řád TS města Broumov
Předkladatelka: ředitelka TS města Broumov 
RM schvaluje s účinností od 17.10.2013 Organizační řád TS měs-

ta Broumov dle předlohy. 
Hlasování: pro: 7  proti: 0  zdržel se: 0

05/78/13 Výběrová řízení

1. Výběr zhotovitele zakázky „Umělá ledová plocha – veřejné 
kluziště“ pro město   Broumov.      Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje jako vítěze veřejné zakázky „Umělá ledová plocha 

– veřejné kluziště“ pro město Broumov firmu Láník Jiří-zastoupení 
ICE-TEC GmbH pro Českou republiku, Via Carlo-Abarth-Str. 18, Me-
ranúo, Italia, a to na základě doporučení hodnotící komise.

RM schvaluje smlouvu s firmou Láník Jiří-zastoupení ICE-TEC 
GmbH pro Českou republiku, Via Carlo-Abarth-Str. 18, Meranúo, 
Italia na realizaci zakázky „Umělá ledová plocha – veřejné kluziště“ 
pro město Broumov dle předlohy.

Hlasování: pro: 7, proti: 0,  zdržel se: 0

2. Výběrové řízení - vedoucí odboru stavebního úřadu a územ
ního plánování      Předkladatelka: tajemnice MěÚ
RM jmenuje, s účinností od 01.11.2013,  Ing. Dušana Šedka, ve-

doucím odboru stavebního úřadu a územního plánování, dle návrhu 
tajemnice MěÚ.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

06/78/13 Kontrola plnění usnesení
Předkladatelka: tajemnice MěÚ
RM bere na vědomí kontrolu plnění usnesení.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

07/78/13 Různé

1. Směrnice Rady města č. 16 (SRM/16) – „Dočasné zapůjče-
ní věcí nemovitých, movitých,     Dětského hřiště v Broumově, KD 
Střelnice“ - aktualizace.  Předkladatelka: vedoucí organizační slož-
ky Kultura a infocentrum

RM schvaluje, s účinností od 17.10.2013, SRM/16 – Dočasné za-
půjčení věcí nemovitých, movitých, Dětského hřiště v Broumově, KD 
Střelnice (včetně ceníku pronájmů a ceníku poskytování služeb), vy-
dání 02 – dle předlohy.

Hlasování:  pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

2. Bytová komise
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí zápis z jednání bytové komise č. 31/2013 ze 

dne 17.09.2013.
Hlasování: pro: 7, proti: 0,  zdržel se: 0

3. Zpravodajský portál „Naše Broumovsko“ – nabídka part-
nerství   Předkladatel: starosta

RM bere na vědomí návrh na spolupráci s nezávislým zpravodaj-
ským serverem „Naše Broumovsko“ dle předlohy.

RM předává  k rozhodnutí ZM schválení participačního partner-
ství se zpravodajským serverem „Naše Broumovsko“ od 01.01.2014.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 1 (p. Fröde Pavel)

4. Komise SPOZ
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí zápis z jednání komise SPOZ č. 9 ze dne 

23.09.2013.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

5. Kulturní komise
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí zápis z jednání kulturní komise č. 29 ze dne 

24.09.2013.
Hlasování: pro: 7, proti: 0,  zdržel se: 0

6. Program zasedání zastupitelstva
Předkladatel: starosta
RM schvaluje program zasedání zastupitelstva města dne 

30.10.2013 dle předlohy. 
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

Ukončení jednání: 18:50 hod. 
Termín následujícího jednání RM: 
středa 23. října 2013 od 13:00 hod.
Zapsala: Jitka Nigrinová
Ověřovatel: pan Arnošt Obst    
Ověřeno dne:       

        Milan Kotrnec  Kamil Slezák
starosta  místostarosta

Pozn.: Zveřejněna je upravená verze dokumentu z důvodu dodržení 
přiměřenosti rozsahu zveřejňovaných osobních údajů podle zákona č. 
101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů v platném znění.

Štěpkování
Technické služby města Broumova od 18. října 2013 rozšiřují 

své služby o štěpkování dřevní hmoty. Zájemci o tuto službu se 
mohou osobně, telefonicky nebo e-mailem nahlásit na TSmB (tel.: 
491521206, technicke.sluzby@broumov-mesto.cz), kde je veden 
seznam zájemců, ze kterého jsou ve stanovený den vybráni zájemci  
z jedné lokality – části města. Tato služba je pro občany města 
zdarma. 

Nový štěpkovač  VERMEER BC 600XL byl získán díky do-
taci Krajského úřadu Královéhradeckého kraje (bližší informace 
o dotaci byly zveřejněny v Broumovských novinách  odborem ŽP 
MěÚ Broumov) a do 18.10.2013 byl plně využíván pro potřeby 
města - mimo jiné i při akci cyklostezka. Štěpkovač obsluhují ne-
přetržitě dva pracovníci TSmB.

    Bc. Dana Hejnišová,  ředitelka TSmB
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Prodej kvasného 
lihu, konzumního 

lihu a lihovin 
na základě koncese 

Dnem 17. října 2013 nabývá účinnosti no-
vela živnostenského zákona týkající se úpra-
vy prodeje kvasného lihu, konzumního lihu  
a lihovin. Rozšiřuje předmět podnikání kon-
cesované živnosti regulující výrobu a úpravu 
kvasného lihu a lihovin o regulaci jejich pro-
deje. Podnikatelé, kteří ke dni nabytí účin-
nosti tohoto zákona byli oprávnění prodávat 
kvasný líh, konzumní líh nebo lihoviny, mo-
hou v této činnosti pokračovat po dobu šesti 
měsíců ode dne nabytí účinnosti tohoto zá-
kona. Požádá-li podnikatel v této lhůtě živno-
stenský úřad o koncesi pro prodej kvasného 
lihu, konzumního lihu nebo lihovin, může  
v prodeji kvasného lihu, konzumního lihu 
nebo lihovin na základě stávající živnosten-
ského oprávnění pokračovat do doby pravo-
mocného rozhodnutí o udělení koncese, nebo 
o zamítnutí žádosti o koncesi, anebo o zasta-
vení řízení. Uplynutím lhůty k podání žádosti 
o koncesi pro prodej kvasného lihu, konzum-
ního lihu nebo lihovin právo prodávat uvede-
ný sortiment zaniká. 

Ze strany podnikatelů vyžaduje změna 
právní úpravy pouze podání žádosti o kon-
cesi v rozsahu Prodej kvasného lihu, kon-

zumního lihu a lihovin v termínu 6 měsíců 
ode dne účinnosti novely tj. od 17.10.2013 do 
17.4.2014. Novela se týká všech podnikatelů, 
kteří se zabývají distribucí kvasného lihu, 
konzumního lihu a lihovin a prodejem těch-
to produktů jak podnikatelům, tak i koneč-
ným spotřebitelům. Kromě prodejců lihovin  
v obchodě se úprava vztahuje na podnikate-
le, kteří prodávají lihoviny v restauračních 
zařízeních, případně i dopravních prostřed-
cích. O koncesi budou muset požádat i vý-
robci těchto komodit, kteří lihoviny prodávají  
v podnikové prodejně nebo provozovně umís-
těné na jiné adrese, než je adresa výrobní pro-
vozovny. Doporučujeme, aby o koncesi požá-
dali i podnikatelé, kteří vlastní oprávnění pro 
výrobu a úpravu kvasného lihu, konzumního 
lihu a lihovin a kteří kvasný líh, konzumní líh 
a lihoviny distribuují, případně prodávají ko-
nečným spotřebitelům.

 Při podání žádosti o koncesi v částeč-
ném rozsahu předmětu podnikání – Prodej 
kvasného lihu, konzumního lihu a liho-
vin - není třeba splňovat žádné kvalifikační 
předpoklady ani není třeba vyjádření jiného 
orgánu. Smyslem úpravy je získat přehled  
o prodejcích uvedeného zboží. Přijetí žádosti 
o koncesi od podnikatelů, kteří ke dni nabytí 
účinnosti tohoto zákona jsou oprávněni pro-
dávat kvasný líh, konzumní líh nebo lihoviny, 
nepodléhá správnímu poplatku.

V Broumově dne 8.10.2013                                  
 Ing. Miloš Hartman
vedoucí odboru obecní živnostenský úřad

Společné setkání radních 
Police nad Metují, 

Broumova a vedení 
firmy Veba

9. října proběhlo další společné pracovní 
setkání radních z Police nad Metují, Brou-
mova a vedení firmy Veba. Setkání začalo 
návštěvou a prohlídkou veřejného golfové-
ho hřiště Grosshof ve Velké Vsi, kterým za-
svěceně provedl pan Jan Bitvar a pan Beran  
z Police. I nepříliš vlídné počasí ukázalo 
kouzlo místa, na kterém se hřiště rozkládá, 
ale dalo nám, kteří přišli pouze na „kukač-
ku“, pochopit rčení hráčů golfu, že „pro tento 
sport není nikdy špatné počasí, ale může být 
pouze špatně oblečený hráč“.   

Úvodem starosta Broumova přivítal 
všechny účastníky a vysvětlil důvod, proč se 
původní záměr o spolupráci obou měst roz-
rostl o firmu Veba. To, co Polici nad Metují  
a Broumov spojuje, je mimo sousedství, ocho-
ty spolupracovat a spousty dalších věcí i silné 
pojítko - firma Veba, dominantní zaměstna-
vatel regionu. Veba má jeden ze svých závodů 
v Polici nad Metují, ale přes Stěny migrují za 
prací lidé z Broumovska na Policko a naopak. 
Je to pouto naprosto přirozené a mělo by to 
tak být i se spoluprací a přátelstvím.

V pozdním odpoledni pak proběhla pre-
zentace uskutečněných investičních akcí  
a kulturního života v Broumově. Následně se 
hledaly vzájemné průsečíky společných zá-
jmů, možné nabídky a případná spolupráce 
měst a firmy Veba. I přes rozdílnost prostředí, 
ve kterém fungují samosprávy měst a vedení 
firmy, se podařilo otevřít společná témata  
a možnou spolupráci pro další jednání a ob-
dobí.     

Zase ten nepořádek!
A už je to tu znova. Lenost lidí nemá mezí. 

Přestože v Broumově a okolí máme dva  sběr-
né dvory, někteří se nenamáhají objemné 
nepoužité věci sem odvézt a klidně je pohodí  
k popelnicím nebo kontejnerům.

Tak se u našich kontejnerů u kiosku na 
Křinickém sídlišti objevila halda špinavých, 
starých koberečků a koberců. Když jsme je 
stačili za někoho uklidit, hned v neděli dopo-
ledne zde byla halda starých použitých mat-
rací.  Škoda, že toto místo nemonitoruje ka-
mera městské policie. To bychom se asi divili, 
kdo to tam po úklidu svého bytu dal.

Ale nepořádek je všude – na chodnících 
poházené obaly od bonbonů, oplatek, prázd-
né krabičky od cigaret, poloprázdné nedopité 

Milí přátelé, 
určitě víte, že se snažíme o oživování 

broumovského kláštera již dlouho. Máme za 
sebou a organizujeme řadu projektů od hu-
debního festivalu Za poklady Broumovska, 
přes Galerii Dům a program Artcafé až po 
diskuzní a vzdělávací programy jako je třeba 
Univerzita třetího věku ve spolupráci s uni-
verzitou v Hradci Králové. 

Naším novým úkolem je budování Vzdě-
lávacího a kulturního centra Klášter Brou-
mov, pohostinného centra evropského roz-
měru podněcujícího tvořivost, sebevědomí  
a toleranci. 

Našimi vzdělávacími programy prošli 
první účastníci, celý letošní rok organizuje-
me oslavy 800 let od příchodu benediktinů 
na Broumovsko a mnoho dalšího. Nedávno  
o naší činnosti vyšel článek na nase.broumov-
sko.cz (odkaz). 

Nyní Vás prosíme o pomoc a podporu. 
Hlasováním v Roku jinak pro Lenku Wimme-
rovou můžeme získat jistotu její spolupráce 
na celý příští rok a zatraktivnění našich pro-
gramů o filmovou složku. Děti budou natáče-
ním dokumentů o odborně zaměřených pro-
duktech doslova točit učebnici inspirovanou 

Broumovskem.
Hlasujte pro náš projekt na http://rokji-

nak.cz/divoka-karta/.  Vyzvěte prosím Vaše 
přátele, aby nás v hlasování podpořili. Děku-
jeme. Za tým Vzdělávacího a kulturního cen-
tra Klášter Broumov

Jan a Marcela Školníkovi

plastové láhve, dokonce i krabička od punčo-
cháčů. Snad již se jen občas objeví neuklíze-
né psí hovínko – to se ale hodně zlepšilo po 
nainstalování košů s igelitovými sáčky na psí 
exkrementy. Zaplať Pánbůh!

Trochu jsem měl šok, když se i na chodbě 
našeho paneláku začaly objevovat pohozené 
papírky, obaly od oplatek a čokolád. Neumím 
si představit, že ti, co to dělají, by si tyto obaly 
doma volně pohazovali po bytě. Zatím jsem 
se u dětí nesetkal po upozornění, co to dělají, 
toho, že by mi odpověděly – „Co se staráš“.

Nedá mi to a tak pokračuji při svých po-
chůzkách ve městě ve své „sběratelské čin-
nosti“. Holt důchodce!

Ale jsem optimista a stále věřím, že se tyto 
věci změní. Snad se ještě dočkám toho, že i u 
nás bude pořádek na chodnících a ulicích, jako  
v jiných zemích kolem nás!        Petr Cirkl
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Ušetří ti, 
kteří se neodpojí!
První pokus o úspory nákladů za vytápě-

ní bytů a ohřevu teplé užitkové vody (dále jen 
TUV) byl v našem městě spuštěn v listopadu 
2011 na Křinickém sídlišti v panelovém domě 
č.p.211. Vlastníci se odpojili od centrálního 
zásobování teplem (dále už jen CZT) a na 
ohřev vody začali používat sluneční kolekto-
ry. V případě nedostatku energie ze slunce se 
bojlery dohřívají elektricky. Nájemníci nebyli 
spokojeni s teplotou vody a dnes už i hlavní 
propagátoři akce usoudili, že je potřeba do-
hřívat vodu plynem. 

Výsledek  experimentu:  po  jeden a půlle-
tém  používání  čeká  vlastníky  další  investice  
do  plynové přípojky a kotle na dohřev.

Druhým pokusem  je panelový dům č.p. 
374 na sídlišti Spořilov, který  instaloval na 
své střeše solární panely, dohřev si zajistil 
plynem. Investice byla  zhruba 2,5 mil. Kč. 
Jednoduchými  počty zjistíme, že při polo-
vičních nákladech proti  CZT  (roční platba 
tohoto domu za TUV byla cca 200.000,- Kč) 
budou obyvatelé splácet investici 25 let, tedy 
déle než je životnost zařízení.

Dalším pokusem má být pilotní projekt 
SBD Náchod odpojení od CZT všech domů 
na sídlišti Spořilov. V tomto projektu je počí-
táno s odpojením jak TUV, tak i vlastním vy-
tápění. Novým zdrojem tepla mají být tepelná 
čerpadla. Předpoklad je, že nájemníci budou 
6 let platit cenu tepla 643,- Kč. Výrobní cena 
tepla má být nižší a z rozdílu těchto cen by za 
šest let měla být uhrazena investice. 

Kdo tedy ušetří a kdo ne?  
Zisk z této akce budou mít určitě montáž-

ní firmy. Na druhém místě v úsporách mohou 
být ti, kteří se neodpojí. Ve spolupráci s měs-
tem již v letošním roce bude skutečná cena 
okolo 620 Kč/GJ (a ne kalkulovaných 643 Kč/
GJ. A pro rok 2014 bude navržená cena díky 
dalším úsporným opatřením těsně pod 600  
Kč/GJ. Ušetří ti, kteří se neodpojí.

A co bude za šest let? Velké úspory z tepel-
ných čerpadel jsou zatím jen v teoretické rovi-
ně. Jaká bude skutečnost, se uvidí až časem. 
Za šest let dojde ke splacení investice města 
do kotelen a rozvodů a nájem se bude moct 
snížit. Je ale také možné, že za šest let bude 
v teplárenském oboru na úplném vrcholu  
v úsporách zcela jiný zdroj tepla, jako napří-
klad kavitační turbína, kogenerace na spalo-
vání paliv z obnovitelných zdrojů nebo bude 
cena zemního plynu na podstatně nižší úrov-
ni než dnes z důvodu rozšíření těžby břidli-
cového plynu především v USA, výrobě bio-
metanu a podobně. Vždyť bioplynové stanice 
nyní rostou jako houby po dešti. Předvídat 
vývoj v tomto oboru je jako věštění z křišťá-
lové koule. Kdo si tedy dnes myslí, že topení 
elektrickou energií za šest let bude stejně 
výhodné jako dnes, kdy je cena elektrického 

proudu na minimu, může být velice zklamán. 
Staré dobré přísloví říká: „Je lepší vrabec  
v hrsti, nežli holub na střeše“.

Ing. Josef Vlček

Proč právě takhle – 
a ne „nějak jinak“

 (Stručně k otázce obnovy histo-
rické fasády Schrollova paláce)

 Hlavní sídlo Městského úřadu dostává 
nový vzhled – zcela jiný, než na jaký jsme byli 
zvyklí. Dosavadní fasáda se určitě mnohým 
líbila, jiné neurážela. Proč tedy došlo k tomu, 
že její barevnost byla změněna? Odpověď 
zní jednoduše: Schrollův palác patří k nej-
významnějším kulturním hodnotám města, 
a proto bylo cílem fasádu nejen opravit, ale 
zároveň jí navrátit pokud možno autentic-
ký vzhled. Je to vlastně totéž, jako když se 
rozhodneme restaurovat vzácný a v jediném 
exempláři dochovaný motocykl: Každému 
dílu je třeba dát, co jeho jest, a nesnažit se 
vnutit mu své představy a vkus. 

Přibližme si stručně okolnosti stojící za 
radikálním převlekem Schrollova paláce. Po-
stavit ho nechal továrník Josef Schroll jako 
rodinnou rezidenci a representativní sídlo 
své firmy v letech 1867 – 1868. V letech 1872 
– 1885 a počátkem 20. století byly prováděny 
různé úpravy a přístavby a nakonec byl celý 
objekt zřízen jako obytný. Ve 20. letech ho dě-
dicové odkázali městu, pro jehož účely slouží 
dodnes.  

Komplex vznikl v období třetí vlny klasi-
cismu – ve stylu pozdně empírového paláce 
či spíše příměstské vily zámeckého typu. 
Klasicizující architekturu v 19. století cha-
rakterizují jasně vymezené geometrické tva-
ry, vyvážené proporce, statičnost a zejména 
celistvost hmoty. Plochy fasády nebývaly 
rozčleněny barevně, nýbrž článkováním, čili 
antikizujícími prvky, které mají představovat 
„vzorovou konstrukci“ – dokonalý řád. 

Na fasádách se používaly rozličné barvy: 
od lomené bílé přes velmi světlé okry až po 
tmavší josefínskou „kasárenskou“ žlutou, 

různě tónované šedé (někdy až šedočerná), 
nebo také zelená a modrá, případně šedoze-
lená a šedomodrá. K vidění byly i odstíny „rů-
žových“. Článkování a ostatní plastické prvky 
nemusely být vždy odlišené barevně – někte-
ré fasády se dělaly monochromně (jednoba-
revně), nebo jen v nepatrném odstupňování 
jednoho odstínu.  

Určení konkrétní barevnosti se odvíjí od 
dobových a územních zvyklostí a především 
od typologie dané architektury (někteří ar-
chitekti též používali „svoji“ barevnost – jako 
např. K. I. Dientzenhofer a jeho učitel J. L. 
Von Hildebrandt v baroku). U staveb typu 
Schrollova paláce se v podkladě nejčastěji 
objevovaly odstíny lomené bílé, velmi jemně 
žlutobílé nebo světle okrově žluté. Z dochova-
ných historických fotografií lze odhadnout, 
že barva našeho paláce mohla být svého času 
právě světle žlutá s bílým článkováním – což 
ostatně odpovídá i tehdejším místním zvyk-
lostem. Proto byla zvolena tato varianta, byť 
některé kolorované fotografie z přelomu 19. 
a 20. století ukazují i striktně empírově „bí-
lou“ nebo monochromní tmavší okr v jiných 
případech. 

K otázce barevnosti fasád patří také ná-
těry plechových prvků. Zde se bohužel nepo-
dařilo tyto detaily sladit do žádoucího celku,  
a to díky daným okolnostem: za nezanedba-
telnou částku byly nově natřeny (včetně stře-
chy) ještě před tím, než se ukázala nutnost 
fasádu opravit. 

Poznámka k barevnosti historických 
fasád. V klasických příručkách z 1. pol. 20. 
století je barevnost řazena spíše k mimoumě-
leckým faktorům: historicky se mění a přitom 
může být při opravách zcela libovolně změně-
na – nemůže změnit podstatu architektury 
atp. Mohlo by se tedy zdát, že barva znamená 
pro architektonickou koncepci nejméně vý-
znamný pojem. Od 70. let 20. stol. však ze-
jména rakouští a italští odborníci poukazují 
na skutečnost, že patřila v minulosti naopak 
k podstatným úkolům, které na stavbě archi-
tekt řešil. Jenže právě díky zmíněné libovůli 
je dnes často obtížné dopátrat se toho, jak ta 
či ona památka vypadala „správně barevně“.  

Petr Staněk, historik dějin architektury 
– autor návrhu barevného řešení Schrollova 
paláce.  
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Na Broumovsku se setkali zástupci 
měst Broumov a Nowa Ruda

v minulosti společnými záměry i v budoucím 
období. Jejich snahou je především rozvoj 
cestovního ruchu, využití společného přírod-
ního a kulturního potenciálu obou regionů  
a celkové pozvednutí kvality života místních 
obyvatel.

„Myslím, že je velmi důležité využít po-
tenciálu česko - polské spolupráce a blízkosti 
obou měst, a to i přesto, že je mezi námi stá-
le patrná existence hranic. Díky finančním 
zdrojům z Evropské unie jsme společně zre-
alizovali již mnoho aktivit, které napomohly 
nemalou měrou k rozvoji obou regionů, a já 
jen doufám, že tomu bude i v budoucnosti. 
Upevňování osobních kontaktů, vzájemné 
soudržnosti, zvýšení ekonomické stability  
a konkurenceschopnosti ve společném území 
je naší prioritou,“ potvrdil důležitost realiza-
ce společných aktivit Tomasz Kiliński, sta-
rosta města Nowa Ruda.

To, že obě města spolu kooperují, je zná-
mé, ale málokdo už možná ví, že spolupráce 
trvá téměř 21 let. V letošním roce úspěšně 
realizují dva zrcadlové projekty: Oslavy 20 
let přeshraničního partnerství mikroregionu 
Broumovsko & Noworudsko a Žijeme v regi-
onu Broumovsko & Noworudsko.

Realizace projektu, v rámci kterého se 
uskutečnilo společné setkání, dala letos na 
broumovské straně hmotnou podobu napří-
klad těmto aktivitám: vznik společného loga 
regionu Broumovsko & Noworudsko, pod 
jehož hlavičkou oba regiony vystupují, nákup 
informačního kiosku Informačního centra 
Broumovska, vznik městské pěší trasy včetně 
propagačních materiálů a dřevěného mobili-
áře na jednotlivá zastavení. Pravidelná je také 
výměnná stáž pracovníků infocenter, během 
níž dochází k propagaci tištěných materiá-
lů a kooperaci na poli rozvoje obou regionů. 
Poslední společnou akcí a tzv. třešničkou na 
dortu budou oficiální Oslavy 20 let přeshra-
ničního partnerství, které se uskuteční na 
konci tohoto roku v Konferenčním sále IC 
Broumov.                                Lucie Lesáková

Z česko - polské olympiády v Nowé Rudě 
přivezli Broumováci cenné trofeje 

V rámci projektu Dvacetileté partnerství měst Nowa Ruda a Broumov se u polského 
partnera v úterý prvního října odehrála mezinárodní Česko – polská sportovní  olym-
piáda. Broumov reprezentovali žáci  a studenti místních mateřských a základních škol, 
gymnázia a zástupci z vedení města. Mezi soutěžícími byli ale i další Češi – studenti škol 
z Meziměstí a Teplic nad Metují. Bojištěm v různých sportovních disciplínách se stala 
sportovní hala ve Slupci. Celodenní akci zahájil starosta města Nowa Ruda Tomasz Ki-
liński, přítomné pozdravil i broumovský starosta Milan Kotrnec. Oba zdůraznili přínos 
společné kooperace za uplynulá dvě desetiletí v rámci realizovaných přeshraničních akti-
vit, konkrétně i jejich vzdělávací přínos. Pan Kiliński hovořil také o spolupráci v budou-
cím období s tendencí eliminovat hranice mezi oběma příhraničními regiony. V rámci 
her jsme viděli soutěže v plavání, v kopané, běhu  a volejbale. Všech disciplín se účastni-
ly týmy předškoláků, mladších i starších žáků i zástupci vedení obou měst.  Po celý den 
panovala dobrá nálada. Broumovské děti si odvezly krom mnohých získaných ocenění  
i dárky za účast na samotné olympiádě.

Na Broumovsku se 18. října  setkalo přes 
20 zástupců měst Broumov a Nowa Ruda. 
Během celodenního pátečního programu 
představili čeští účastníci svým partnerům 
zajímavá místa tohoto regionu. Mezi pozva-
nými byli zástupci vedení obou měst, dále 
všechny kooperující organizace - mateřské, 
základní a speciální školy, základní umělec-
ké školy, kluby turistů, informační a kulturní 
centra či zástupci regionálních  muzeí.

Během poznávací návštěvy společně 
všichni navštívili hřbitovní kostel Panny Ma-
rie, Benediktinské opatství sv. Václava vč. 
vinných sklepů, výrobní prostory pivovaru 
Opat v Broumově Olivětíně a společně den 
zakončili na vyhlídkovém místě v obci Jano-
vičky pohledem na Broumovskou kotlinu. Cí-
lem uskutečněné akce bylo upevnit vzájemné 
přátelské vztahy a plynule navázat na aktivity 
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Valná hromada o. s. 
Tělesně postižených 

v Broumově
26. září 2013 se na sále Střelnice v Brou-

mově konala další valná hromada občan-
ského sdružení Tělesně postižených občanů   
v Broumově.

Valná hromada byla zahájena kultur-
ním vystoupením – ukázkami zpěvu dětí ze 
Základní umělecké školy v Broumově pod 
vedením paní Romany Roškové. Vystoupili 
žáci této školy, ale i sama paní Rošková. Vy-
stoupení se líbilo a bylo přítomnými oceněno 
bouřlivým potleskem.

Poté bylo zahájeno vlastní jednání val-
né hromady. Před zahájením bylo minutou 
ticha vzpomenuto na členy sdružení, kteří  
v poslední době zemřeli. Zprávu o činnosti 
za uplynulé období přednesla paní Machová. 
Následovala zpráva o hospodaření, se kterou 
seznámila přítomné paní Prouzová. Na valné 
hromadě byli také přijati noví členové občan-
ského sdružení.

Jednání sdružení tělesně postižených 
také navštívil místostarosta města pan Kamil 
Slezák. Ten informoval přítomné občany o in-
vestičních akcích města, které již v poslední 
době proběhly nebo ještě budou pokračovat. 
Hovořil o vybudování cyklostezky z Olivětí-
na, která povede až do polského Radkówa, 
o úpravě křižovatky u polikliniky, kde bude 
vybudován nový přechod pro chodce, o pří-
pravě výstavby nového hřiště u Tužme se  
a dalších akcích. Svým vystoupením přítom-
né zaujal a bylo vidět, že se tělesně postižení  
o dění ve městě stále velmi zajímají.

Součástí programu valné hromady bylo 
také vystoupení hostů. Pravidelně se těchto 
jednání zúčastňují zástupci sociálního oboru 
MÚ, ale i další hosté. Tentokráte zde byla také 
zástupkyně sdružení tělesně postižených  
z Hradce Králové. Vystoupila také paní sta-
rostka z Křinic – Libuše Rosová, která ve 
svém vystoupení ocenila činnost sdružení.

Dalším zpestřením programu valné hro-
mady byla přednáška paní Lenka Rydlové, 
zástupkyně vrchní sestry z broumovské ne-
mocnice. Ta si pro tuto akci připravila před-
nášku „Jak zpomalit stárnutí“. Hovořila také 
o období stáří a nemocech s ním spojených.

Na valné hromadě se také hovořilo o zá-
jezdu do Bezděkova, kde v říjnu bude pro čle-
ny uspořádáno zábavné odpoledne s hudbou, 
jak k tanci, tak i poslechu. Tuto akci sdružení 
pořádá každoročně a je o ni velký zájem.    

Valné hromady se tentokráte zúčastnilo 
105 členů a 8 hostů. Toto občanské sdružení 
zůstává jednou z nejaktivnějších organizací 
ve městě. Velký podíl na dobré práce sdruže-
ní má výbor, který všechna jednání důkladně 
připravuje. Za to si zaslouží náš velký obdiv.                   

Petr Cirkl     

Tělesně postižení se 
v Bezděkově dobře 

bavili
Ve středu 16. října se v sále Vojtěcho-

va pohostinství v Bezděkově sešli členové 
občanského sdružení tělesně postižených  
z Broumova a okolí, aby se zúčastnili zábav-
ného odpoledne, na kterém si mohli zazpívat, 
případně zatančit při reprodukované hudbě. 
O akci byl skutečný zájem, protože se jich zde 
sešlo přes devadesát.

Do Bezděkova již přijeli kolem poledne. 
Čekal je dobrý oběd. Mohli si vybrat ze svou 
jídel, nechyběl samozřejmě ani zákusek s ká-
vou. No a poté kolem 13. hodiny již začala zá-
bava v podobě reprodukované hudby. Ti, kte-
rým to zdravotní stav umožnil, šli také hned 
tančit. Hrála se hudba podle jejich gusta – od 
dechovky a lidových písniček až po populární 
hudbu z 60., 70. i 80. let. Každý si určitě mohl 
vybrat, co mu nejlépe vyhovovalo a co se mu 
nejvíce líbilo.

O zúčastněné se výborně staral perso-
nál pohostinství. Tělesně postižení občané  
z Broumovska tu nebyli poprvé. Akci zde ko-
nají již řadu let a vždy o ní je  zájem. Účast-
níci na pár hodin zapomínají na nemoci  
a starosti, mohou myslet na něco veselejší-
ho, do sytosti si pohovoří se svými kamarády  
a známými a zavzpomínají na mladší léta.

Ani se nenadáli a již zde byla sedmnáctá 
hodina, a to znamenalo, že se zábava blíží  
k svému konci, že přijede autobus, který je 
odveze zpět domů.

Teď se již mohou těšit na další setkání 
nebo na další zajímavý výlet, který pro ně pro 
příští rok připravuje výbor sdružení.

Poděkování za uskutečnění této akce pa-
tří především výboru sdružení, který to vše 
musel připravit, aby vše perfektně klaplo. 

Petr Cirkl

Bratr Gedeon 
je skvělý průvodce 

broumovského kláštera  
Součástí programu setkání zástupců 

Broumova a Nowé Rudy, které se uskutečni-
lo v pátek 18. října, byla i prohlídka dřevěné-
ho kostelíka Panny Marie na broumovském 
hřbitově a také prohlídka benediktinského 
kláštera v Broumově.

Mile překvapil naše hosty z Polska bratr 
Gedeon, který si skvěle připravil prohlídku 
včetně polského komentáře. Poláci tak měli 
možnost seznámit se ve svém jazyce s his-
torií, ale i současností těchto významných 
broumovských památek.

Nejenže měl perfektně připravený polský 
text, ale bylo vidět, že on tento jazyk velmi 
dobře ovládá. Projevilo se to při vzájemné 
diskusi s účastníky setkání. Nechyběly ani 
vtipné historky ze života duchovních v tom-
to klášteře. Prostě svým výkladem přítomné 
velmi zaujal.

Právě otázce průvodcovské činnosti, jak 
u nás, tak i v Polsku, se věnovala diskuse při 
jednání poslední Komise města pro zahra-
niční spolupráci. Bohužel, zatím se nestalo 
pravidlem, že by bylo možné vždy zajistit prů-
vodce, který hovoří tím druhým jazykem. Pro 
nás pro Čechy zatím není tak těžké rozumět 
polštině, ale v opačném případě ano. Mladí 
lidé také moc polštině nerozumějí. Ne kaž-
dý Polák je schopen bez problému rozumět 
českému výkladu. Proto velmi oceňujeme, 
jak dobrou práci bratr  Gedeon odvedl. Polští 
hosté to při společné besedě velmi ocenili. 

Proto mu patří náš dík.
Petr Cirkl,
předseda Komise města pro zahraniční 
spolupráci 
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Zprávičky 
z Masarykovy 
školičky 
V pondělí 23. září jsme se sešli ke společ-

nému zpívání, abychom přivítali přicházející 
podzimní období. Krásné písničky s podzim-
ní tematikou se rozléhaly po chodbě naší ško-
ly a přinesly všem dobrou náladu.

Sbíráme kaštany a žaludy pro zvířátka na 
zimu. Jistě jim přijdou vhod.

Opět proběhl sběr papíru, který se stal na 
naší škole již tradicí. Pomáháme tak dvakrát 
ročně zachraňovat stromy, které jsou pro nás 
všechny tak důležité. Děkujeme všem zúčast-
něným za jejich pomoc a obdivujeme, kolik 
papíru se jim podařilo nasbírat. Množství 
odevzdávaného papíru se neustále zvyšuje. 
Oceňujeme úsilí rodičů a dětí, kteří s tím jistě 
mají nemalé starosti.

Žáci 5. tříd se zúčastnili dopravní soutěže 
O pohár starosty města Náchoda, která pro-
běhla na dopravním hřišti v Náchodě - Bělov-
si. Děkujeme za reprezentaci naší školy.

Dětem z třetích tříd začal plavecký výcvik 
v krytém bazénu v Náchodě. Naši plaváčci se 
do vody těší, a výuka plavání se tak pro ně sta-
la příjemným zpestřením školního týdne.

Žáci 5. A a 5. B navštívili Hvězdárnu a pla-
netárium v Hradci Králové. Byl to pro všech-
ny příjemně strávený den, který obohatil naše 
poznatky o Vesmíru. Nejraději děti vzpomí-
nají na návštěvu Planetária, pohled na noční 
oblohu je prostě uchvacující.

Naše poděkování patří paní Blance Ho-
fmanové z prodejny bytového textilu na ná-
městí za zbytky látek, které jistě využijeme 
při pracovních činnostech. Děkujeme nejen 
za látky, ale též za ochotu, vstřícnost a od-
borné rady při shánění materiálu pro naše 
potřeby.

Třetí třídy děkují Dáše a Blance z Ulity za 
pěkné a poučné dopoledne prožité ve „světě 
tmy“. Všichni jsme si odnesli spoustu zážitků 
a zkušeností. Takto zachytil své zážitky Vojta 
Rusnak:

Byli jsme v Klubu ROK. Zkusili jsme 
si, jak dělají věci nevidomí. Chodili jsme po 
schodech a bylo to strašidelné, bál jsem se, 
ale bylo to docela dobré. Ještě jsme krájeli 
rohlík a mazali  ho. Bylo to těžké se zavázaný-
ma očima. Ještě jsme krájeli jablko, malovali 
a poslouchali  zvuky a nalévali jsme 
vodu do hrnečku a dělali jsme to poslepu! 
Bylo to těžké a namáhavé. Celý den se mi líbil. 
(Vojta Rusnak)

Učitelky 1. stupně ZŠ Masarykovy

ZŠ Hradební 
již po osmé v rámci Minimálního preven-

tivního programu pořádá akci zaměřenou na 
předcházení výchovným problémům u žáků  
a šikany.

Ve dnech 24. 9. až 26. 9. 2013 proběhl 
adaptační pobyt šestých tříd. Akce se usku-
tečnila na Táboře Janovičky. Pod vedením 
třídních učitelů Jaroslavy Schönové a Milady 
Šleisové, Markéty Langerové a školního psy-
chologa Michaely Středové naši šesťáci zažili 
pěkné, ale náročné dny.

Ke vzájemnému poznání dětí s třídní uči-
telkou přispěly různé sociální, komunikativ-
ní a společenské aktivity.  Zvládli program na 
vysokých lanech s panem Freiwaldem, spor-
tovní hry organizované panem Frömmelem 
z Ulity, které je vedly k týmové spolupráci. 
Náladu nám nezkazilo ani chladné a deštivé 
počasí. Děti odjížděly plny zážitků a již se těší 
na další společnou akci.

Za pedagogy Jaroslava Schönová

První dva měsíce 
prvňáčků a druháků 

na ZŠ Hradební
Před dvěma měsíci přišli poprvé do školy. 
Dnes již umí první písmenka i slabiky, 

počítají, a hlavně jsou již správnou partou ka-
marádů. Seznámili se na adaptačním pobytu 
v Ulitě, vyrazili na výlet do lesa a nasbírali ko-
šíky plné hub, prožili Jablíčkový den v Ulitě, 
kde si upekli jablíčkovou dobrotu a vyrobili 
hezký výrobek.

Společně s druháky navštívili divadelní 
představení herců z České Lípy -  Byl jednou 
jeden drak.

Ve škole všechny děti z 1. stupně  navštívi-
li tři pejskové se svojí cvičitelkou v programu 
Interhaf. Dozvěděli se hodně o psím chování 
a naučili se, jak s pejsky správně zacházet.

Druháci se po prázdninách vrátili odpo-
čatí a těšili se na nové zážitky. V září se vydali 
do Teplických skal, kde se seznámili se skal-
ním městem, rostlinami a živočichy, kteří zde 
žijí. Ve škole se před výletem věnovali správ-
nému chování v oblasti CHKO Broumovsko.

V říjnu navštívili golfové hřiště Grosshof, 
kde se jim věnovali pánové Beran a Bitvar. 
Pro téměř každého druháka to bylo první 
seznámení s golfem. Počínali si však velmi 
šikovně.

V Ulitě si pěkně užili Bramborování. 
Upekli si slané bramborové koláče se sýrem a 
šunkou a vytvořili bramborového skřítka.

Děti 1. a 2. tříd   ZŠ Hradební

Měsíc říjen na ZŠ 
Kladská
Tento měsíc jsme se věnovali zejména 

sportovním akcím – česko-polské olympiá-
dě a soutěži ve stolním tenisu. Česko-polská 
olympiáda proběhla dne 5.10  v Nowe Rudě. 
Žáci  soutěžili v různých sportovních disci-
plínách. Zkusili si hod míčem ,fotbal, běh. 
Také navázali četná přátelství s polskými dět-

Podzimní perličky ze 
školky od modrého 

pejska a žluté kočičky
Přijali jsme pozvání místostarosty Mezi-

městí pana Pavla Hečka na akci pořádanou 
v rámci projektu česko-polské spolupráce „ 
ABC – Mladého záchranáře“. V pondělí  9. 9. 
2013 dopoledne si pro starší děti z obou bu-
dov MŠ Broumov Příčná (od modrého pejska  
a žluté kočičky) přijel autobus, aby je odvezl 
na koupaliště do Meziměstí na zmíněnou akci. 
Spolu s dětmi z vižňovské MŠ jsme mohli nej-
prve vyslechnout krátkou názornou přednáš-
ku a po té zhlédnout praktické ukázky z práce 
vodních záchranářů přímo ve vodě. Následo-
vala praktická zkouška záchrany figurantů 
dětmi. To byl zážitek pro všechny. Nakonec 
si děti mohly vlézt do záchranářského člunu 
a to byla tečka této velmi vydařené akce! Zá-
měr ukázat dětem zajímavou formou, velice 
poučně a při tom zábavně, potřebnou práci 
záchranáře, se zdařil a znalosti dětí – jak se 

mi. Velkou radost měli z obdržených medailí  
a triček.

Dne 7. 10. proběhla na naší škole velká 
výtvarná soutěž:,, Stolní tenis hrajeme rádi“. 
Žáci se pokusili výtvarnou formou zachytit 
hru stolního tenisu. Využili různých výtvar-
ných technik,  vytvořili i různé prostorové 
práce.

Den 10. 10. se odehrál velký turnaj ve stol-
ním tenisu mezi naší školou a školou Josefa 
Zemana Náchod. Tato akce byla pokračová-
ním realizace grantu : ,,Ve zdravém těle zdra-
vý duch“, který je sponzorován Královéhra-
deckým krajem. Prvenství vybojovali chlapci 
náchodské ZŠ. Chlapci naší školy /Radek 
Gáži, Zdeněk  Hýbl, Kamil  Csaszár /obsadili 
pěkná druhá a třetí místa. Velkým překvape-
ním turnaje bylo umístění naší žákyně Lucie 
Zemanové na prvním místě v kategorii dívek. 
V průběhu turnaje proběhla také vernisáž vý-
tvarných a  prostorových prací : ,, Stolní tenis 
hrajeme rádi“. Vítězové si odnesli jako ceny 
pěkné pálky na stolní tenis a míčky.

V tomto měsíci jsme nezapomněli ani na 
výstavku podzimních prací žáků. Žáci vyrá-
běli z přírodního materiálu různé přírodní 
výrobky, které velmi pěkně vystihují a připo-
mínají tyto podzimní dny.

Doufáme ,  že sportovní a tvořivá nálada 
našim žákům vydrží i v příštích měsících.

 Vedení školy
Poděkování ZD Šonov
Základní škola Kladská 164, Broumov by 

chtěla poděkovat Zemědělskému družstvu  
vlastníků ze Šonova u Broumova, jmenovitě 
paní ing. Pavlíně Švábové a truhlářskému mi-
strovi panu Vladislavu Macháčkovi. Opět nás 
podpořili tím, že nám na pracovní vyučování 
opracovali dřevěný materiál a další nám daro-
vali .   P. učitel Šmégr
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chovat bezpečně u vody a jak pomoci druhým 
-  budoucnost prověří.. 

Z trochu jiného soudku byla účast na 
sportovní olympiádě dětí předškolního  
a školního věku, pořádané k 20. výročí čes-
ko-polské spolupráce mezi městy Broumov 
a Nowa Ruda v areálu sportoviště ve Slupci 
u Nowe Rudy. Naši MŠ Broumov reprezen-
tovalo ve sportovních soutěžích v kategorii 
mateřských škol 10 dětí. Soutěžilo 6 družstev 
z pěti polských MŠ a jedné české (naší) ma-
teřské školy. Boj to byl „urputný“, snaha veli-
ká, dětské emoce a radost ze zvládnutí dílčích 
sportovních výkonů, z prohry i výhry byla ne-
popsatelná... Odvezli jsme si z Polska diplom, 
zlaté medaile za celkové 1. místo, hezké upo-
mínkové dárky a spoustu hezkých zážitků.

Obou akcí konaných v rámci projektů čes-
ko-polské spolupráce stálo za to se zúčastnit!

   Za MŠ Příčná 226 Broumov
  Jana Hrubá, zástupkyně ředitelky

72 hodin, aneb 
gymnázium uklízí 
Od 10. do 13. října letošního roku pro-

bíhal další ročník projektu 72 hodin, během 
kterého studenti z gymnázia uklízeli park 
Alejka, Schrollův park a okolí školy. Cílem 
projektu, jehož patrony jsou například mistr 
hakisacku a freestyle footballu Honza Weber 
nebo modelka Barbora Vida Kolářová, je za-
pojit co nejvíce lidí do třídenních dobrovol-
nických prací a zlepšit tak okolí, ve kterém 
bydlí, a toho se studentům podařilo docílit. 

Do projektu se zapojil druhý ročník čtyř-
letého gymnázia pod dozorem paní profe-
sorky Rambouskové a septima osmiletého 
gymnázia pod dozorem paní profesorky 
Smolíkové. Veškeré potřebné vybavení za-
půjčily gymnazistům Technické služby města 
Broumova. Takže pokud jste měli 11. října 
dopoledne cestu jedním z parků nebo kolem 
gymnázia, mohli jste zahlédnout studenty ve 
slušivých oranžových vestičkách s lopatami, 
košťaty či hráběmi a přesvědčit se o tom, že 
gymnazisté umí pracovat i rukama. 

 „Někteří studenti byli  po těch hodinách 
zametání a hrabání vyřízení. U toho hrabání 
listí nebylo ani vidět, že něco dělali, ale dou-
fám, že nepořádek, nedopalky apod. zmizely. 
I když v Máchově ulici byly hned po skončení 
prací poházené svačiny z oken.“ řekla k pro-
jektu paní Smolíková. 

Kateřina Hejnišová

Gymnázium – to byla 
jednoznačně dobrá 

volba
Na léta prožitá na broumovském gymná-

ziu rád vzpomínám a dodnes si myslím, že po-
dání přihlášky na tuto školu byla jednoznačně 
správná volba. I po deseti letech si vybavím 
jména snad všech učitelů, jejichž předměty 
jsem během let strávených na gymnáziu ab-
solvoval. Některé předměty mne bavily více 
(čeština, dějepis, základy společenských věd, 
estetická výchova výtvarná), některé pak 
méně (fyzika) a některé dle probírané látky 
(matematika, biologie a chemie). I výuka ja-
zyků, především angličtiny a němčiny, byla 
na vysoké úrovni. Díky profesionálnímu vý-
kladu vyučujících broumovského gymnázia 
jsem se při žádné hodině nenudil a něco jsem 
si snad i odnesl a později zúročil během svých 
vysokoškolských studií ať na filozofické či 
právnické fakultě. Na gymnáziu jsme měli 
vynikající kolektiv. S některými spolužáky 
jsme společně trávili většinu školního i mi-
moškolního dne a domů jsme se vraceli až na 
večeři. Občas docházelo i k vtipným situacím, 
a to když jsme sabotovali snahy učitelů o naši 
zdárnou výchovu a vzdělání. Třeba když bylo 
stanoveno datum čtvrtletní prověrky z che-
mie, všichni kluci ve třídě jsme se k tomuto 

Úspěšnost našich 
maturantů je vyšší než 

celostátní průměr 
gymnázií

Celkové výsledky státní maturity jsou 
stejně jako vloni pro Gymnázium Broumov 
dobré. Státní maturity se v republice zúčast-
nilo 90 496 žáků. Na naší škole bylo k matu-
ritě připuštěno 57 žáků, jeden žák MZ konal 
v podzimním termínu. Jeden žák neuspěl u 
ústní zkoušky společné části MZ v českém 
jazyce, jeden žák neuspěl v profilové zkoušce 
ze ZSV.

U opravné zkoušky oba uspěli. Žák kona-
jící MZ v podzimním termínu neuspěl u pro-
filové zkoušky z matematiky.

Úspěšnost školy ve složení maturitní 
zkoušky je 95 procent (pro jarní termín).

Přesnější pohled na výsledky naší ško-
ly dává srovnání s průměrnou úspěšností v 
republice. Průměrná úspěšnost v ČR (z ma-
tematiky, z češtiny a z angličtiny) byla 69. 
Průměrná úspěšnost gymnázií byla 82. Naše 
škola dosáhla průměrné úspěšnosti 85, tedy 
lepší než byl průměr gymnázií. Žáci čtyřleté-
ho studia dosáhli stejného výsledku jako žáci 
čtyřletého studia v republice. Velmi nás potě-
šili žáci osmiletého studia, kteří byli lepší než 
žáci osmiletého studia v republice. Tohoto vý-
sledku si velmi ceníme, protože ne vždy jsou 
naši „osmiletí“ žáci lepší než jejich vrstevníci 
z republiky, jelikož na naši školu vzhledem 
k malému regionu je do osmiletého studia 
mnohem menší výběr uchazečů, než je tomu 
běžně v republice. Naše škola se dlouhodobě 
v celorepublikových srovnáváních umisťuje v 
průměru nebo ve slabším průměru, což odpo-
vídá možnostem našich žáků. Skončili-li jsme 
ve státní maturitě v lepším průměru gymná-
zií, můžeme s tímto výsledkem být velmi spo-
kojeni.                                      Karel Výravský

datu zaregistrovali na šachový turnaj, který 
probíhal v Sokolovně nad Střelákem. Z akce 
se jim (učitelům) nás odvolat nepodařilo a do-
dnes si myslím, že se i oni nakonec zasmáli. 
I když byla naše třída považována tak trochu 
za černou ovci, procenty vyjádřená úspěšnost 
v přijímacích řízeních na vysokou školu byla 
do toho roku zdaleka nejvyšší.

Z Káhiry zdraví
Jaromír Vejrych, 
kulturní a tiskový tajemník Velvyslanec-

tví ČR v Káhiře
  

Gymnázium –  
dobrá pověst, 
dobří kantoři

Vzpomíná Lucie Němečko-
vá, maturantka z roku 1987

Nevím, kde jsem brala tu jistotu, ale nikdy 
jsem nepochybovala o tom, že se na broumov-
ské gymnázium dostanu. Jednak nebyla moc 
šance jít jinam. Jednak proto, že mělo dobrou 
pověst a dobré kantory. Byla jsem přesvěd-
čená, že udělám maturitu, půjdu do Prahy 
na vysokou a pak se vrátím a budu na tom 
samém gymnáziu učit. Nejlíp češtinu s rušti-
nou. Což odpovídalo mým tehdejším zálibám 
i koloritu doby. Všechno šlo nejdřív podle plá-
nu, ale pak se to jaksi zvrtlo a vydala jsem se 
jiným směrem. Když se teď za vším ohlídnu, 
mám pocit, jako bych psala o někom jiném, o 
něčem z jiného světa. Druhý život si žiju já i 
„moje gymnázium“. Jak je vidět, ve svém pro-
fesorském sboru mě nepostrádá. Zato já ve 
své profesi dramaturga pořád čerpám z toho, 
co ta jiná žena ve mně v onom minulém životě 
zažila, co se naučila, v čem se mýlila. Kdybych 
měla říct ,́ co nebo kdo mě nejvíc ovlivnil, tak 
určitě paní profesorka Věra řehořová. Nikdo 
jí neřek´ tenkrát jinak než „babča“. Pérovala 
mě v ruštině, připravovala na recitační sou-
těže, olympiádu i na přijímačky. Věnovala mi 
spoustu svého osobního volna. Dnes se to zdá 
neuvěřitelné, že úplně zadarmo. Jezdila jsem 
za ní do „domečku“ v Žabokrkách a já nikdy 
nezapomenu na to, jaký zmatek, ale zároveň 
jaké nečekané impulsy v mé hlavě rozpouta-
la, když mi u aristokraticky servírovaného 
čaje jednou řekla: „To je všechno hezký, co 
si ve škole i tady povídáme, ale ono je to ve 
skutečnosti ještě trochu jinak.“  Věřila mně a 
věřila ve mě. Přála bych všem studentům ta-
kové učitele, na jaké jsem měla v té divné době 
štěstí já.

Lucie Němečková, dramaturgyně divadla 
Husa na provázku, Brno



broumovské noviny 11 (2013), strana 13

Dvě zlaté pro 
broumovské 
gymnázium
 
V Okresním finále přespolního běhu 

družstev v Polici nad Metují zvítězily naše 
dívky jak v kategorii V., tak i v kategorii VI.  
Nejrychlejšími byla Veronika Dvorská z 
kvinty v kategorii VI. a v kategorii V. Lenka 
Fridrichová ze 4.A. Složení vítězných druž-
stev - kategorie VI. - Valášková Denisa,Vale-
šová Ivana, Dušková Hana, Faberová Zuzana 
a Veronika Dvorská. Kategorie V. - Justová 
Alena, Veselá Barbora, Havlová Markéta-
,Hartmanová Eliška a Lenka Fridrichová. 
Obě družstva postupují do krajského kola. 
Nejmladší dívky vybojovaly 3.místo, stejně 
dopadli i nejmladší chlapci. Mladší žáci i star-
ší chlapci skončili těsně na 4.místě. 

Za sekci TV Květa Strašilová 
a Pavel Trenčanský

ZUŠ Broumov 
v Praze
V sobotu 21. září se uskutečnila exkurze 

výtvarného oboru Základní umělecké školy 
v Broumově. Cílem naší cesty byl Veletržní 
palác v Praze, kde sídlí stálá expozice umění 
19., 20. a 21. století a také známý cyklus mo-
numentálních pláten Slovanská epopej od 
slavného malíře Alfonse Muchy. Věková hra-
nice žáků byla určena od 12 let, účastnilo se 
též několik frekventantů studia pro dospělé. 
Kapacita autobusu byla naplněna a na některé 
zájemce se tudíž bohužel nedostalo… 

Doprava byla hrazena z grantu města 
Broumova a z prostředků občanského sdru-
žení Notička (dříve „SRPŠ“). Díky této vstříc-
nosti jsme mohli „za pakatel“ absolvovat dva 
odborné výukové programy: pro mladší o bar-
vě, pro starší o počátcích abstraktního malíř-
ství a Františku Kupkovi. 

Odpoledne nás čekala komentovaná pro-
hlídka Slovanské epopeje, známého cyklu 
našeho významného umělce Alfonse Muchy. 
Bezpochyby erudovaná průvodkyně nás za-
hrnula tolika „zásadními“ informacemi, až to 
mnohé viditelně vyčerpalo. Přesto se všichni 
žáci chovali naprosto příkladně – a vůbec: 
za 18 let, co občas jezdím na různé exkurze 
a výlety coby dozor, jsem ještě nikdy nezažil 

Co mají 
společného?
Alexandra Nosková je moderátorkou 

České televize, Dagmar Klimovičová šéfre-
daktorkou prestižního magazínu o luxusních 
automobilech Top Cars, Jana Murugunathan 
Štrausová  je ředitelkou ADC College v Lon-
dýně. Co mají společného? Všechny úspěš-
né mladé ženy získaly základy vzdělání na 
broumovském gymnáziu. Alexandra Nos-
ková vzpomíná na kvalitní výuku angličtiny, 
Dagmar Klimovičová „měla štěstí na kanto-
ry“, Jana Murugunathan Štrausová oceňuje 
individuální a pozitivní přístup učitelů, jak 
sama říká, „bez gymnázia bych nebyla tam, 
kde jsem dnes.“ Úspěšných absolventů jsou 
desítky, výše zmiňované mladé dámy jsou jen 
špičkou ledovce. V současné době studuje na 
gymnáziu 300 studentů v 11 třídách. V příš-
tím školním roce by chtěla škola otevřít dal-
ší dvě třídy, jednu pro osmileté gymnázium, 

Tři studenti v elitní 
pětce
 
Vědomostní soutěže o Česku a Polsku O 

pohár generálního konzula Polska a honorár-
ního konzula ČR se v Zabkowicích Slaskich 
zúčastnilo 39 studentů z českých a polských 
středních škol. V absolutním pořadí obsadila 
2.místo Lucie Halmelová (oktáva), 3. místo 
Vojtěch Strnad a 5. místo Pavlína Hartmano-
vá (oba sexta). Lucie zvítězila mezi českými 
studenty a vybojovala pohár opět pro naši 
školu. Blahopřejeme k vynikající reprezenta-
ci broumovského gymnázia.    -mk Gymnázium Broumov

pořádá
Den otevřených dveří
30.  11.  2013  (sobota)     9.00  -  12.00
tel.   491 521 276;  mob. 731 159 961      
   www. gybroumov.cz

Během dne otevřených dveří si může-
te prohlédnout školu a získat informace  
o studiu.

Mimo den otevřených dveří je možno 
si prohlídku školy domluvit individuálně.

Předpokládané podmínky přijetí 
do čtyřletého studia:
a) Vykonání přijímací zkoušky z ma-

tematiky a z českého jazyka.
b) Při stanovení pořadí uchazečů se 

bude také přihlížet k prospěchu na zá-
kladní škole.

K přijímacím zkouškám budou pořá-
dány přípravné kurzy.

Bude otevřena jedna třída s 30 žáky.

Předpokládané podmínky přijetí 
do osmiletého studia:
a) Vykonání přijímací zkoušky z ma-

tematiky a z českého jazyka.
b) Při stanovení pořadí uchazečů se 

bude také přihlížet k prospěchu na zá-
kladní škole.

K přijímacím zkouškám budou pořá-
dány přípravné kurzy.

druhou pro čtyřleté. O tom, v jakém prostředí 
studenti studují, jak jsou vybaveny učebny, 
jaké se používají učebnice, jak je na tom škola 
s výpočetní technikou, kteří učitelé pracují na 
gymnáziu, jaké škola pořádá akce, kam jezdí 
do zahraničí  – tohle všechno, a ještě i něco 
navíc, se můžete dozvědět v sobotu 30. listo-
padu od 9.00 do 12.00 na Dni otevřených dve-
ří Gymnázia Broumov. Bohužel v posledních 
letech musíme často čelit různým fámám, do-
hadům a polopravdám,které se velmi špatně 
vyvrací a hlavně naši školu poškozují v očích 
veřejnosti. Přijďte se tedy podívat, jaký je 
skutečný stav. Zveme nejen budoucí zájemce 
o studium, ale také širokou broumovskou ve-
řejnost, která často ani netuší, co se za zdmi 
školy ukrývá.                    M. Kulhánek

situaci, abychom nemuseli nikoho z dětí ani 
jednou napomenout.  

Velký dík patří nejen žákům výtvarné-
ho oboru za jejich reprezentativní chování a 
panu řidičovi Ivanu Krausovi (CDS) za výteč-
né služby a náladu, ale především učitelce Re-
natě Šrůtkové a Heleně Tomášové z „Notič-
ky“, které celou akci zorganizovaly a zařídily 
vše potřebné.   

Petr Staněk, 
Základní umělecká škola Broumov.
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Svatováclavské slavnosti letos připadly 
na sobotu 28. září. Hlavní program oslav dne 
české státnosti se odehrál na Mírovém ná-
městí, doprovodný program vyplnil prostory 
Městského divadla, výstavní síně a kostela sv. 
Ducha. Sváteční nálada byla přítomna v ka-
ždém od samého rána. Od 9 hodin si mohli 
první návštěvníci náměstí začít vybírat ze 
širokého sortimentu řemeslné výroby a pro-
duktů od místních i vzdálenějších řemeslníků 
a farmářů. O půl desáté, těsně po sváteční 
mši, započal svou cestu od kostela sv. Václava 
slavnostní průvod sv. Václava na koni s dru-
žinou směřující na Mírové náměstí. Průvod 
doprovázeli hudebníci s bubny a trumpetou. 

Úvodního proslovu se ujal starosta měs-
ta Milan Kotrnec. Poté slovo předal Martinu 
Lanžimu, děkanovi broumovské farnosti, 
který se s přítomnými podělil o tradice spo-
jené s tímto svátkem. Celý den byl proložen 
hudebními vystoupeními. Dopoledního blo-
ku se ujala již 5 let nejen na Broumovsku a 
Náchodsku bodující kapela Jazz Generation, 
na kterou odpoledne navázali studenti míst-
ní Základní umělecké školy. Pro nejmenší 
se od 15 hodin v Městském divadle odehrá-
la pohádka s názvem Kocour Modroočko. 
V podvečer jsme se pak nechali unášet na 
vlnách folku, country a rytmického rocku 
se skupinami Zavětrem a Kamelot. Letošní 
novinkou byl vzlet horkovzdušného balónu 
přímo z náměstí. Město se tak zapojilo do 
celorepublikového projektu 100 vzletů z čes-
kých měst. Spolu s pilotem balónu Davidem 
Línkem vzlétl do oblak těsně po 17. hodině i 
starosta města Milan Kotrnec, Kamil Slezák, 
místostarosta města, a René Herzán, redak-
tor informačního serveru naše.broumovsko. 
Zážitek to byl pro všechny ohromující.

V rámci tanečního, hudebního a výtvar-
ného bloku se na programu velkou měrou 
podílela i ZUŠ Broumov. Po poledni jsme si 
mohli poslechnout hudební vystoupení stu-
dentů na velkém pódiu na náměstí. Společně 
s broumovským souborem Stěnavan se usku-
tečnil i varhanní koncert a taneční vystoupení 
pod vedením lektorky Heleny Ogriščenkové 
ve Výstavní síni na Staré radnici. Zde také 
návštěvníci mohli zhlédnout dvě výstavy - vý-
tvarná díla studentů broumovské umělecké 
školy a polského partnera z Nowe Rudy na 
téma svátku sv. Václava a výstavu fotografií z 
minulých ročníků Svatováclavských slavnos-
tí. Výstavní síň během celodenního programu 
navštívilo přes 70 osob. Letošním oslavám 
počasí přálo - sluneční paprsky doplňovaly 
sváteční atmosféru po celý sobotní den. 

Předvojem slavností byl i Svatováclav-
ský koncert, který se uskutečnil v kostele sv. 
Ducha v pátek 27. září. Program od 18 hodin 

vyplnil mladý a talentovaný Broumovák Lu-
káš Kotlár, čerstvý student konzervatoře Ja-
roslava Ježka, který stěny špitálního kostela 
rozezněl tóny klavírního vystoupení. Jednalo 
se o Lukášovu vůbec první samostatnou pre-
zentaci své vlastní tvorby, která se stala navíc 
i opravdu úspěšnou - jeho koncert navštívilo 
kolem 50 posluchačů.

Součástí víkendového programu byla 
ochutnávka regionálních výrobků zdarma, 
a to jak na náměstí, ve Výstavní síni na Staré 
radnici, tak i v rámci komorního koncertu v 
kostele sv. Ducha.

Na svatováclavském programu, konkrét-
ně na kooperaci v rámci svatováclavského 
jarmarku, se vedle města a Základní umělec-
ké školy Broumov podílela také Agentura pro 
rozvoj Broumovska, o. s. Organizátoři akce 
partnerům touto cestou děkují za uskutečně-
nou spolupráci i hladký průběh akce.

 Lucie Lesáková

Svatováclavské slavnosti a vzlet horkovzdušné-
ho balónu z broumovského náměstí přilákalo přes 
tři sta návštěvníků

Pohádkové 
dopoledne patřilo 

vyprávění o drakovi
Ve středu 25. září 2013 se po prázdninové 

odmlce otevřely brány Městského divadla a 
zahájily nový cyklus dopoledních pohádko-
vých představení pro děti. Tentokrát jsme v 
Broumově přivítali divadelní spolek z České 
Lípy se zhudebněnou pohádkou Byl jednou 
jeden drak. Tu si  nenechalo ujít na tři stovky 
dětí z místních mateřských i nižších stupňů 
základních škol. 

Příběh, ke kterému složil hudbu Jan Ho-
lek, čerpal z motivů klasických pohádek s 
dobrým koncem. Vzor autoři pohádky nalezli 
v pohádce o líném Honzovi, kterého princez-
na nechtěla, a v pohádce o princi, který byl 
zakletý v draka. Po políbení  princezny se pro-
měnil zpět v prince a vše dobře dopadlo. Líný 
Honza zůstal dál ležet na své vyhřáté peci.

Lucie Lesáková

Herci z Vamberka 
přijeli do Broumova 
s komedií o tom, že 

manželka se nepůjčuje
 

 Do broumovského divadla přivezli herci 
z Vamberka komedii o tom, že manželka se 
zkrátka nepůjčuje. Ač se jednalo o amatér-
ské divadlo Zdobničan, zajímavý titul zvýšil 

zájem o akci. Ten byl zřejmý již z předprodeje 
místenek. Komedii plnou zajímavých setká-
ní, lží a zvratů si nenechalo ujít přes 140 di-
váků. Příběh starého mládence Honzy a jeho 
kamarádů o zpočátku nevinné sázce rozpou-
tal kolotoč nepředvídatelných událostí. Prin-
cip hry spočíval v tom, kdo z mládenců nej-
rychleji uzavře manželství. Po půl roce přišlo 
společné setkání, na které pánové dorazili 
v doprovodu svých novomanželek. Všichni 
lžím o společném sňatku zprvu zdařile dávali 
reálnou podobu. Zajímavý zvrat ale přinesla 
návštěva policisty, který postupně pravdu o 
mládencích odkrýval. Vypůjčené manželky 
byly stopařkami, sestrami či manželkami 
souseda. A právě do této ženy se jeden z mlá-
denců zamiloval. Pánové, vezměte si z této 
zdařilé komedie ponaučení a vězte, že man-
želka se zkrátka nepůjčuje :)

Lucie Lesáková

Z infocentra letem 
světem do Provence, 

Solné komory 
a Salcburku

Cestopisná beseda, která se konala 11. 
října v Konferenčním sále infocentra a byla 
spojena s ochutnávkou místních specialit, 
nás z Broumova zavedla do tří turisticky 
hojně navštěvovaných destinací. Do teplé ji-
hovýchodní Francie, rakouské Solné komory  
a Salcburku.

Provence (název odvozený od slova pro-
vincie) je historická země, která se nachází  
v jihovýchodní Francii. O této oblasti se čas-
to mluví jako o pokladnici architektonických 
skvostů. Jedná se o oblast krásné a mnoho-
tvárné přírody. O Francouzích je známé, že 
jejich hlavním bodem dne je siesta. Tak jako 
mnoho míst je i Provence místem, kde Fran-
cii políbila španělská kultura, levandule, víno  
a olivy. 

Druhou navštívenou oblastí byla Solná 
komora. Ta se rozkládá na území tří rakous-
kých spolkových zemí. Od roku 1997 je sou-
částí seznamu UNESCO. Svůj název má díky 
své historii - už v době, kdy byla země osídlena 
Kelty, se tu těžila sůl - proto solná. A komora 
z toho důvodu, jelikož tato země spadala pod 
císařskou finanční správu neboli komoru. 

Poslední navštívenou oblastí bylo statu-
tární město Salcburk - hlavní město rakous-
ké spolkové země Salcbursko. Místo, které 
je zapsané na seznamu kulturních památek 
UNESCO, vás očaruje na první pohled. Ob-
last Salcburska, Horního Rakouska a Štýrska 
pod pohořím Tennegebirge zahrnuje četná 
jezera, kouzelné vesničky, solné doly a ledové 
jeskyně. Rozlehlá solná scenérie byla utváře-
na lidskou činností již od doby bronzové. Za 
vstupní bránu do této oblasti je považováno 
městečko Gmunden. Salcburk je prý vedle 
Vídně nejhezčím rakouským městem. Na 
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Další koncert v kostele 
sv. Ducha v Broumově  

V předvečer Svatováclavských slavností 
se z iniciativy Kulturní komise města v koste-
le sv. Ducha uskutečnil další koncert. V tomto 
případě zde vystoupil mladý talentovaný kla-
vírista Lukáš Kotlár, student konzervatoře 
Jaroslava Ježka. Lukáš vystoupil s progra-
mem sestaveným z vlastní tvorby. Některé 
jeho skladby ještě nemají ani vlastní název. 

Že se mu jeho tvorba daří, o tom svědčil 
velký aplaus na závěr koncertu. Jeho první 
koncert v Broumově navštívilo přes 50 lidí. 
Byli zde nejen posluchači z Broumova, ale 
také již tradičně z Polska. Potěšujícím byla  
i účast několika vietnamských občanů, kteří 
žijí a pracují v našem regionu.

Umělecký zážitek koncertu trochu na-
rušilo ne zrovna estetické prostředí kos-
tela. Na mnoha místech je omítka zdí  
v takovém stavu, že stále opadává,  na ně-
kterých místech je již vidět i holé zdivo. Není 
nic zvláštního, když se návštěvníci koncer-
tu ušpiní od zdí, které sousedí s kostelními 
lavicemi. Zatím nikdo nereagoval na výzvy  
o pomoc při opravě alespoň bočních zdí. Pro-
středky na opravu prostě nejsou. Je to trochu 
zvláštní, když vidíme, jak se začaly opravovat 
některé kostely i mimo naše město.

Na druhou stranu je nutno kvitovat, že 
v minulých letech byla nově opravena věž  
a střecha kostela, jeho venkovní omítka,  
a také konečně byla zřízena elektrická přípoj-
ka do kostela. Za to velký dík všem těm, kteří se  
o to přičinili.

Jsme moc rádi, že se daří pokračovat  
v konání koncertů v tomto kostele. Už se tě-
šíme i na další kulturní akci v adventu. Kdo 
ještě nebyl v kostele svatého Ducha, přijďte 
se určitě podívat a poslechnout si zde hudbu, 
která vás potěší.

Petr Cirkl

první pohled vám učaruje harmonií přírody 
a architektury města, hlubokými kulturní-
mi kořeny nebo bohatými zdroji v solných 
dolech, odkud právě toto město převzalo své 
jméno. Nejznámějším rodákem pocházejícím 
ze Salcburku je do dnešní doby Wolfgang 
Amadeus Mozart. 

Večerem provázela Kateřina Hladíková, 
broumovská rodačka, která procestovala 
pěkný kus světa. Své zajímavé vyprávění do-
plnila o návštěvu francouzské přítelkyně Ly-
siane Boulle, o fotografie ze svých cest a o hu-
dební ukázky typické pro navštívené oblasti. 
Doprovodným programem byla ochutnávka 
místních specialit s odborným výkladem. Na 
tabuli nechyběly rozpečené bagetky s olivo-
vým olejem, sýry, uzeniny a krekry. Podáva-
né lahůdky mohli návštěvníci zapít výborným 
francouzským Lambruscem či Merlotem.

Lucie Lesáková

Lukáš Kotlár při koncertu v kostele sv. Ducha                                              Foto Barbora Hrdá

Divadelní představení hry  Manželka se nepůjčuje

Cestopisná beseda o Provence, Solnohradu a Solné komoře
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Poděkování 
Městské policii 
za odchyt psa  
Delší dobu se na Křinickém sídlišti  

a jeho okolí potuloval větší černý pes s bílým 
čumáčkem. Zřejmě měl hlad, protože se vel-

Z činnosti 
Městské policie 

• Městská policie řešila několik krádeží 
zboží v prodejnách. 

• Vyjížděla k nahlášenému rušení noční-
ho klidu na sídlišti Spořilov. 

• Zajistila nález jízdního kola.
• Vyjela do prodejny, ze které bylo hlášeno 

slovním napadání. 
• Prováděla měření rychlosti. 
• Ve spolupráci se sociálním odborem 

kontrolovala rodiny s nařízeným dohledem. 
• Při kontrole vozidla u benzinové čerpací 

stanice zjistila řidiče bez řidičského průkazu. 
• Zjistila osoby při krádeži železného šro-

tu. 
• Usměrňovala dopravu na Malém ná-

městí při osazení kašny. 
• Při kontrole nádraží přistihla tři osoby 

při krádeži věcí z odstavených vagonů. 
• V ulici Na Příkopech zjistila řidiče bez 

řidičského průkazu. 
• Hasila kontejner v Lipové ulici. 
  Za MP Havelka R.   

Opět byly nejčastější krádeže a podvody:

• Stíhán je muž, který na cizí občanský 
průkaz uzavřel smlouvy a odebral zboží za 
50.000 Kč.

• Zjištěni byli pachatelé, kteří odcizili 
benzín z několika zaparkovaných aut. Proto-
že šlo o opakovaný čin půjdou před soud.

• Došlo ke vloupání do několika zahrad-
ních chatek. Pachatel bude stíhán pro trestný 
čin, protože šlo o opakované vloupání a krá-
deže. 

• Ze skladu byl odcizen měděný kabel  
o délce 130 m. a další předměty, které skon-
čily ve sběrně. 

• Z vozu záchranné služby bylo odcizeno 
výstražné světlo.

• Z kolárny domu bylo odcizeno dětské 
jízdní kolo zn. Campus žluté barvy.

• Cestující ve vlaku přišla o peněženku  
s doklady a finanční hotovost. 

• V jedné prodejně byly ukradeny vystave-
né mobilní telefony, které byly později nabíze-
ny k odprodeji. 

• Z objektu jedné dílny bylo ukradeno ruč-
ní elektrické nářadí. 

• V zemědělském objektu bylo odcizeno 
nářadí a nafta v hodnotě 23.000 Kč. 

• Zloděj vnikl oknem do jednoho bytu a 
ukradl finanční hotovost. 

• Z drátěné klece bylo ukradeno šest ply-
nových lahví v celkové váze 60 kg.

• Jako přestupek je stiháno odcizení pře-
pravky s pivem a dalších nápojů. 

• Došlo ke krádeži nafty a poškození za-
parkovaného zemního stroje. Celková škody 
je šedesát tisíc korun.

• Zloděj se snažil prodat do sběrny kovů 
litinový kanál. 

• Pachateli, který ukradl ze stavební buň-
ky elektrocentrálu, hrozí u soudu až pětiletý 
trest. 

• Dva mladíci se snažili vniknout do pro-
vozovny. Majitel, který je přistihl, byl napa-
den. 

• Z novinového stánku byly ukradeny ci-
garety a tabák. 

• Došlo k opětovanému pokusu vykrádat 
vagóny se zbožím na broumovském nádraží. 
Protože šlo o opakovaný čin, skončí pachatelé 
u soudu. 

• Muž ukradl prsten kolemjdoucímu.
• Znovu došlo k podvodům v interneto-

vém obchodě. Kupující zaslali za zboží pení-
ze, ale zboží nedostali. 

• Pro podvod je stíhán muž, který dvakrát 
natankoval bez zaplacení. Slíbil, že dluh vy-
rovná, ale zůstalo jen u slibu.

• V potoce došlo k úhynu pstruhů násled-
kem vypuštění jímky.

• Došlo k poškození zaparkovaného auta 
poškrábáním karoserie a propícháním pneu-
matik.

• Neznámý pachatel kontaminoval vodu  
v rybníce, kde následně došlo k poškození 
chovaných ryb.

• Policie musela opět zasahovat při domá-
cím násilí a rvačkách: Mladík napadl svého 
známého a zranil ho v obličeji. Muž napadl 
svoji příbuznou verbálně i fyzicky. Ke správ-
nímu řízení půjde muž, který urážel svoji pří-
buznou a odnesl jí z bytu tři obrazy.

• Ke komisi půjde muž, který v restauraci 
urážel hosty. Stejně skončil muž, který napa-
dl bývalou družku a její sestru, když si chtěla 
odvézt z bytu svoje věci.

• Několik mužů opět jezdilo autem bez 
řidičských průkazů a někteří z nich byli pod 
vlivem alkoholu a psychotropních látek.  
V jednot z aut byla zabavena marihuana.

• Přestupku se dopustila žena, která pod 
vlivem alkoholu urážela kolemjdoucí a nako-
nec se válela po zemi.

• Čtyři otcové opět neplatí výživné na svo-
je děti.

 Za informace děkujeme komisaři Slišovi

Z činnosti 
Policie ČR

mi často pohyboval kolem kontejnerů a po-
pelnic a hledal, kde by co mohl sníst. Někdy 
něco nalezl, ale později jsme ho trochu přikr-
movali. Byl dost plachý, ale hlad byl silnější,  
a tak přicházel znovu a znovu. Moc dobře sly-
šel, když jste zavolali něco o jídle. To vždycky 
přiběhl a nabízené jídlo si vzal.

Několikrát jsme volali městskou poli-
cii, aby ho odchytla. Ale jakmile se objevilo 
jejich auto, rychle utíkal pryč. Trvalo ně-
kolik dní, než se městským policistům po-
dařilo pejska chytit. Podařilo se jim to až  
v nočních hodinách. Díky hoši!

Teď už je konečně Bojar, jak jsme později 
zjistili jeho jméno, v broumovském psím útul-
ku. Určitě nebyl nebezpečný, ale vystresova-
ný po tolika dech, kdy přežíval jen zásluhou 
dobrých lidí. Tam mu bude určitě lépe.

Ještě lépe by mu určitě bylo někde u no-
vých páníčků, nejlépe někde u rodinného 
domku. Do paneláku je trochu velký. Až bu-
dete mít čas, zajděte se na něho do psího útul-
ku podívat. Třeba se vám zalíbí a bude to ten 
pravý přítel, kterého hledáte.

Petr Cirkl

Volejbal
Byla dohrána podzimní část nového roč-

níku, a to úspěšně. Muži i ženy hrají okresní 
přebor l. tř. 

Prvních pět zápasů doma i venku vyhrá-
li, potom došlo ke dvěma porážkám. Muži 
skončili na druhém místě pouze se ztrátou 
dvou bodů za prvním Červeným Kostelcem. 
Ženy jsou na čtvrtém místě tabulky, ale se 
stejným počtem bodů jako druhý Kostelec  
a třetí Dobruška.

V sobotu 23. listopadu se ve sportov-
ní hale uskuteční tradiční turnaj tak zvaná 
„dvanáctihodinovka“. 

 Dvakrát týdně (úterý a čtvrtek) trénuje 
přípravka chlapců a děvčat. Rodiče, pošlete 
tam svoje děti!

Kopaná 
- podzimní kolo:
Neděle 10. listopadu 
ve 14,00  Broumov A - Jičín
v 11,30    Broumov B - Velká Jesenice

Sobota 19. listopadu 
žáci  v 9,30 a v 11,30 dorost Broumov - 
Chlumec nad Cidlinou

Návštěvnost infocentra 
do září 2013
 Infocentrum navštívilo k 1. říjnu 

2013 celkem 14 909 návštěvníků, z toho  
3 954 občanů města, 9 058 českých turistů  
a  1 897 zahraničních turistů.
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Seminář pořádaný základní organizací 
Českého svazu žen v Náchodě se konal v so-
botu 5. října 2013 v domově mládeže hotelové 
školy ČSMSD v Hronově Na Chocholouši. 
Tyto semináře jsou již dlouhá léta velice ob-
líbeny a sál jídelny domova mládeže byl zce-
la zaplněn.  Tentokráte se zúčastnilo  39 žen  
a 7 hostů. Ze samotného Broumova bylo 21 
účastnic. Při zahájení byla omluvena před-
sedkyně ZO ČSŽ v Náchodě paní Miloslava 
Hůlková pro nemoc, a tak se úvodu ujala paní 
Eva Flousková z Broumova, předsedkyně 
Okresní rady ČSŽ v Náchodě. 

A jak připomněla paní Eva Flousková, 
tento seminář je v řadě již 14. Začalo to v 
roce 2000, kdy vznikla u svazu žen „Nada-
ce Žena“. Seminář se konal v Broumově na 
téma: „To si nenechám líbit“. Jako host při-
jela herečka (původně z Estonska) Liliana 
Malkina, známá zejména z filmu KOLJA.   
O rok později v roce 2001 – téma: „Zdravá a 
sebevědomá žena dnešních dnů“. A jako host 
zde byla Uršula Kluková. Rok 2002 bylo od 
ministerstva zemědělství- seminář na téma 
„Venkovská žena“. Konal se v Bukovici. Za-
jímavá přednáška o ekofarmách. Zajistila 
Ekofarma v Dědově. V roce 2003 byl seminář 
na téma: „Žena na prahu Evropské unie“.  
V roce 2004 se seminář pořádal na Dobrošo-
vě – téma: „Kvalita a bezpečnost českých ze-
mědělských potravinářských výrobků“. Rok 
2005 „O zdraví, jídle a cestování“. O zdravém 
životním stylu a hostem byl tentokráte z Aus-
trálie pan Dr. Petr. V roce 2006 téma „Ženy 
v politice“ paní Dr. Hybášková – poslanky-
ně Evropského parlamentu, specialistka na 
vztahy České republiky a Blízkého východu. 
Následovala přednáška o Číně. V roce 2007 
následovalo téma „Nový zákon o sociálních 
službách“   a jako host byla zahraniční re-
daktorka České televize – paní Tereza Enge-
lová a znovu herečka Lilian Malkina.   2008 
téma „Paměť a věk, aneb – Když stárnout, tak 
úspěšně “. Pan Dr. Šmíd. 2009 „Jak se pojis-
tit na stáří, aneb co přináší nová důchodová 
reforma“. Jako host byl pan senátor Dr. Antl 
- 2010„ Financování a hospodaření rodiny, 
aneb Jak se nenechat zaskočit“. Jako host pak 
byla paní novinářka Formáčková. 2011 bylo 

téma „Ženy a dobrovolnictví“. Hostem byl 
redaktor Českého rozhlasu pan Dr. Berná-
šek. Další host – paní Kalousová, přednášela  
o Tanzanii, Keni a Zanzibaru. 2012 – „Rodi-
ny v ohrožení“ a hostem byla Uršula Kluková. 

A nyní v roce 2013 – téma: „Senioři – ne-
dílná součást společnosti“. Prvních asi 90 mi-
nut programu vyplnila přednáška Dr. Zdeňka 
Pernese, předsedy rady seniorů ČR na téma: 

„Jak se žije seniorům v České republice“. 
Přednáška byla doplněná promítáním grafů. 
Po přestávce následovala přednáška dvou 
pracovnic Úřadu práce z  Broumova, paní Bc. 
Jany Kovaříkové a Bc. Pavlíny Hanušové na 
téma „Sociální dávky a služby pro seniory“. 
Následovala velice zajímavá přednáška naše-
ho předního mykologa Ing. Jiřího Baiera na 
téma „Zdravotní prospěšnost hub pro lidský 
organizmus“, doplněná výstavkou čerstvých 
hub od broumovských mykologů, zejména 
paní Evy Urbanové. Přednáška pak doplněna 
mnoha fotografiemi hub, ale také výrobků  
z hub, které je možné získat v lékárně,

Nakonec byl účastníkům představen člo-
věk mnoha profesí, učitel, autor filmových 
scénářů i filmový režisér, Bc. Tomáš Mag-
nusek (1984). Poutavě vyprávěl o sobě a o 
splnění svých snů. Natočil ve svých 25letech 
film, který byl naprostý propadák a zbyl mu 
3 milionový dluh. Ale nevzdal se a natočil   
3 díly filmu „Bastardi“ (na 1. díl přišlo 100 
000 lidí), dále „Školní výlet“ a komedii „Jed-
líci“ a už se pohybuje v kladných číslech. V le-
tošním roce točí film „Modelky“ a pro televizi 
Prima seriál o psychiatričce (Ivana Andrlová) 
„Stopy osudu“. To pochopitelně není vše. 
Mluvil poutavě asi 1,5 hodiny. Vyprávěl nejen 
o svém natáčení, ale použil i historky s mnoha 
herci ze svých besed, se kterými jezdí po čes-
kých jevištích a jiných scénách. Nevyhýbal se 
ani historkám se svojí tloušťkou a kontaktech 
s lékaři. O svých zkušenostech učitele v Brou-
mově. Mnoho a mnoho zajímavých historek, 
při kterých posluchači ani nedutali anebo se 
divoce smáli. 

Účastníci semináře byli opět spokojeni  
a rozcházeli se na cestu domů s přesvědče-
ním, že příště přijdou zase. 

Antonín Kohl ,  foto Antonín Kohl

Broumovské ženy se opět zúčastnily semináře

Poděkování
V Broumovských novinách č. 9 ze září le-

tošního roku byly na straně 23 uveřejněny fo-
tografie s textem k obnově sloupu se sochou 
Madony. Chtěl bych touto cestou poděkovat 
restaurátorce BcA. Pavle Szabové za velmi 
citlivý a odborný přístup k obnově. Nebyla 
to jen vlastní práce na soše, ale dlouhé do-
kumentování starého stavu včetně rozborů 
jednotlivých vrstev maleb. Mnohé návrhy ba-
rev - polychromie tak, aby nepůsobily rušivě 
a dokladovaly původní barvy, které byly po-
užity před mnohými pozdějšími renovacemi, 
ale také zachovaly původní patinu ovlivněnou 
po staletí povětrnostními vlivy. Jen pro při-
pomenutí - všechny původní sochy byly opat-
řeny polychromií. To všechno se mohlo stát 
pouze díky nezištné pomoci pana Otteho, 
který zajistil veškerou možnou dokumentaci 
– fotografie a články z archivních materiálů 
sakrálních staveb.  Pan Otte velmi ochotně 
jel ke konzultaci do restaurátorské dílny paní 
Szabové na Dobrošov u Náchoda, kde byla 
socha restaurována, aby poskytl své dlouho-
leté zkušenosti.

 Změnou u stavby je umístění rohových 
pískovcových sloupků, které budou doplněny 
nízkým zábradlím. I když je to nepůvodní pr-
vek a částečně ruší pohled na původní lehkou 
a štíhlou stavbu, důvodem je budoucí bezpro-
střední blízkost cyklotrasy z Broumova do 
Otovic a nebezpečí mechanického poškozo-
vání stavby při provozu.

Naše Broumovská krajina je velmi bohatá 
na historii a stavby. Těžko se porovnává s ji-
nými částmi naší vlasti. Jedním z prvků, které 
ji zdobí, jsou právě drobné sakrální stavby. 
Bylo jich hodně, ale ještě jich pár zbývá. Sna-
hou bylo zajistit tuto stavbu do budoucnosti 
a věřit, že se někdo o několik desítek let poz-
ději postará o její další opravu. Je to symbol 
křesťanství, které provázelo naše země od 
pradávna, a je jedno, který národ to byl. Na 
to bychom neměli zapomínat hlavně při sou-
časných situacích v jiných částech světa. 
           Rodina Sedláčkova

Město Broumov vydalo další  nástěnný 
kalendář pro rok 2014. 

Zakoupit ho  můžete v kanceláři 
Infocentra v Broumově  za 189 Kč
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Společenská 
kronika 

V sobotu 12. října přivítal pan starosta
v obřadní síni nové občánky Broumova: 

Elenu Dařbujánovou, 
Samuela Adamova, 
Elišku Blažkovou, 
Dominika Drozda, 
Jana Hejzlara, 
Matěje Krejčího, 
Ondřeje Dernera, 
Lukáše Kunce 
Pavla Švorčíka

Nové občánky přivítaly i děti z MŠ. 

  „Láska je pramen, který překážkami 
vzrůstá“ 

Své ano si řekli snoubenci: 

Lucie Kaněrová a Aleš Kovář 
Renata Roubalová a Leoš Pagač 
Lucie Cepková a Jiří Václavek 

Do společných let jim přejeme hodně štěstí
a pohody. 

Zlaté svatby 

Zlatou svatbu – 50 let manželství - 
oslavili manželé:

Václav a Drahomíra Janečkovi, 
Zdeněk a Stanislava Kahánkovi 
Miroslav a Marta Chaloupkovi

Gratulujeme a přejeme pevné zdraví 
a spokojenost do dalších společných let. 

  
Rozloučili jsme se s: 

Janou Mílovou 
Zuzanou Kinlovou 
Marií Novákovou 
Milošem Hlouškem 
Bohuslavem Nýčem 
Boženou Markovou 
Stanislavem Dobrotou 
Karlem Thérem 

  
Za SPOZ  N. Burdychová, matrikářka 

  
 

Okénko 
broumovských žen

Informace o akcích, které se konaly 
nebo se budou konat pro ženy a veřej-
nost v našem městě

Ve středu 20. listopadu 2013 pořádá-
me letos poslední tradiční léčebný zájezd 
do solných lázní v Kudowě Zdroji v Polsku. 
Odjezd autobusu je v 8 hodin z obvyklých 
stanovišť, cena zájezdu je 150,- Kč /obsahu-
je dopravu a vstupenku do solných lázní/  
a 80,- Kč/ pro ty, kteří navštíví pouze tržni-
ci/.  Možnost procházky po  lázních, posezení  
v cukrárně, návštěva tržnice.

Ohlédnutí za některými 
akcemi
Humanitární pomoc – v měsíci říjnu 

2013 jsme odeslali dalších 90 párů ponožek 
do  Střediska humanitární pomoci v Uher-
ském Hradišti. V součtu za období od počát-
ku roku 2013 je to již 310 párů ponožek. Ženy 
věnovaly ponožky i do místní nemocnice  
v Broumově, na oddělení LDN. Touto cestou 
děkujeme našim ženám- neúnavným pletař-
kám a přejeme jim hodně zdraví a sil k pletení 
ponožek.

Přátelská setkání – v měsíci září 2013 jsme 
se zúčastnili společného zájezdu našich žen  
a žen z Nowé Rudy. Už před dlouhou řadou 
let navázala naše organizace ČSŽ přátelské 

Tradiční dlabání dýní se letos v Broumově konalo v pátek 25. října na nádvoří kláš-
tera, a to pod názvem Štrůdlování a dýňování.                                                       foto Jan Záliš

styky se ženami z polské Nowé Rudy. Na-
vzájem se navštěvujeme, seznamujeme se 
s pozoruhodnými místy své země. Zájezd 
tentokrát pořádaly polské ženy. Den byl jako 
vymalovaný, naše hostitelky srdečné a pozor-
né. Připravily pro nás prohlídku města Klod-
zko i tamní vojenské pevnosti. Rovněž jejich 
muzeum bylo pro nás velmi zajímavé – např. 
sbírka historických hodin či stylového nábyt-
ku nám utkvěly v paměti.

Zvláštní je i to, že Broumov s Klodzkem 
spojuje osoba 1. českého arcibiskupa Arnošta  
z  Pardubic/1297-1364/. V Klodzku prožil 
část dětství, ale poté studoval na broumov-
ském klášterním gymnáziu. Ve farním koste-
le Nanebevzetí Panny Marie v Klodzku je po-
chován. I do tohoto chrámu nás při procházce 
městem průvodkyně zavedla.

Krásnou sobotu u milých přátel prožila 
skupina našich členek a těší se na další setká-
ní.

Bližší informace o spolku ČSŽ Broumov 
a o  pořádaných akcích získáte v prodejně 
Dárky-květiny, EDA Broumov, na Mírovém 
náměstí v Broumově.
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Vítání občánků 12. října 2013 v Broumově

Elena Samuel Eliška

Dominik Jan Matěj

Ondřej Lukáš Pavel
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Dne 16.10.2013 oslavili svá životní jubilea ve společenské místnosti CSS Naděje tito naši spoluobčané:
pí. Kociánová, p. Valeš, p. Pavlů, pí. Chaloupková, pí. Kopecká, p. Vrobel, p. Lajer, pí. Neumanová, pí. Burešová, 
p. Fröde, p. Mička, p. Minář, p. Martinec a pí. Brožková.
Hodně zdraví, štěstí a životního optimismu do dalších let přeje 
za SPOZ Renata Chejnová

V rámci Dvacetiletí partnerství měst Nowa Ruda a Broumov byla ve sportovní hale ve Slupcu uspořádána 
Česko-polská olympiáda. Zahájili ji starosta města Nowa Ruda pan Tomasz  Kiliński a starosta Broumova 
pan Milan Kotrnec
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Restaurování Kalvárie 
sv. Františka ve Velké 

Vsi u Broumova 
 
V pátek 27. září 2013 byla zahájena další 

etapa projektu Oživlé křížky Broumovska. 
Na základě doporučení NPÚ ÚOP v Jo-

sefově Omnium o.s. společně s Fakultou re-
staurování Univerzity Pardubice, ateliérem 
akad. sochaře Jiřího Novotného pod vedením 
restaurátorů MgA. Jakuba Ďoubala a MgA. 
Petra Rejmana připravili ve Velké Vsi u Brou-
mova demontáž silně poškozené Kalvárie se 
sochou sv. Františka. Kalvárie byla následně 
převezena do ateliéru ke kompletnímu re-
staurování. 

Restaurování Kalvárie není jediným spo-
lečným projektem Omnium o.s. a Fakulty 
restaurování UPCE. Aktuálně se připravuje 
restaurování plastické mapy Broumovska  
z počátku 20. století, která podrobně zachy-
cuje podobu regionu. 

 K projektu Oživlé křížky Broumovska, 
tj. projektu na záchranu drobných sakrálních 
staveb byla občanským sdružením Omnium 
vyhlášena a Krajským úřadem Královéhra-
deckého kraje schválena veřejná sbírka. 

Bankovní účet veřejné sbírky u České 
spořitelny: 3255836399/0800. 

   Jakub Děd 
 Omnium o.s. 
Tel.: 739 385 928 
E-mail: jded@omniumos.cz 
 

Ústav památkové péče Fakulty architektury ČVUT a Národní památkový ústav 
ve spolupráci s římskokatolickou farností v Broumově, městem Broumov a Omnium o.s 
uspořádaly ve dnech 9. - 11. 10. 2013 seminář

Kulturní krajina Broumovska a autentické památky v ní  
 V rámci semináře byl v konferenčním sále IC Broumovsko uspořádán cyklus přednášek: 
• Prof. Arch. Milena Hauserová, FA ČVUT Praha: „Kulturní krajina se souborem kostelů 

s přesahem kulturního kontaktu“                                         
•  Mgr. Buroň, NPÚ ÚOP Josefov:  „Nové poznatky ze stavebně historických průzkumů 

souboru broumovských kostelů“    
• PhDr. Vladimír Waage, Národní archiv Praha: „Hesseliův Urbář Broumovska“  

s ukázkami mapových příloh      

Prof. Arch. Milena Hauserová Mgr. Bc., DiS. Miloš Buroň PhDr. Vladimír Waage

Kalvárie s reliéfem sv. Františka ve Velké Vsi
v roce 2004

Torzo plastiky Krista - Salvátora na začátku 
Husovy ulice - nejvíce poškozená sochařská 
památka na území města Broumova



Druhý tematický zájezd 
do polského 

příhraničí se vydařil
21. září se uskutečnil 2. tematický zájezd 

do polského příhraničí, který pořádala Komi-
se pro zahraniční spolupráci města Broumo-
va ve spolupráci s Infocentrem. O zájezd byl 
tentokráte mimořádný zájem, zúčastnilo se 
ho 55 občanů jak z Broumova, tak i okolních 
obcí. 

 Po příjezdu do Sovích hor část účastníků 
z parkoviště sedla Sokola (751 m) vystoupa-
la k horským chatám Orzel a Sowa, někteří 
se odtud vydali až na nejvyšší vrchol Sovích 
hor Wielka Sowa (1015 m). Po návratu k au-
tobusu a další jízdě byla na programu návště-
va objektů nacistických podzemních  fabrik  
a laboratoří Walim a následně i hrad  Grodno. 
Na závěr byla navštívena i chata Andrzejów-
ka na úpatí Waligóry (936 m) v Kamenných 
horách, ale na túru v jejím okolí již nezbyl  čas. 
Následoval návrat do Broumova přes polský 
Mieroszów a naše Meziměstí. Ve všech zmí-
něných místech byl zajištěn polský průvodce. 
Škoda jen, že v této oblasti nepůsobí průvod-
ci, kteří by byli schopni výkladu v češtině. 

Pro nemoc se nakonec nemohl zúčastnit 
pan Pavel Košňar, takže vše během zájezdu 
organizačně zajišťoval pan Jiří Kopecký. Pan 
Kopecký se opět osvědčil jako velmi zdatný 
průvodce, protože jeho znalosti tohoto regio-
nu jsou výjimečné, a tak se účastníci mnoho 
dozvěděli o této příhraniční části Polska. Po-
dle vyjádření pana Kopeckého by se většina 
zúčastněných chtěla opět podívat do dalších 
míst polského příhraničí i v příštím roce. 

Mají být realizované další dva autokarové 
zájezdy pro zájemce z Broumovska, a to je-
den do oblasti Králického Sněžníku (polsky 
Śnieźnik Klodzki) s návštěvou zpřístupněné 
krápníkové Medvědí jeskyně a dalších zají-
mavostí v této části Kladské kotliny, druhý 
zájezd by pak měl směřovat na Krzeszów 
(tamní klášter a Betlém) a městečko Chelm-
sko Ślaskie i přírodní zajímavosti v okolí. 

Zásluhu na uspořádání zájezdu mají 
především pánové Kopecký, Košňar a také 
sl. Lucie Lesáková z Infocentra. Pan Košňar 
informoval komisi, že před konáním zájezdu 
bylo obesláno e-mailem 280 adresátů, infor-
mace o konání zájezdu byla zveřejněna také  
v Broumovských novinách a na interneto-
vých stránkách města. Nechyběly ani letáčky 
vydané Infocentrem, které byly předávány 
návštěvníkům Infocentra. Informace byla 
také  vysílána městským rozhlasem.

Uskutečnění zájezdu přispělo k bližšímu 
seznámení našich občanů s příhraniční ob-
lasti našich polských sousedů.

Petr Cirkl
Fotografie Pavla Mornštajna
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Do broumovských novin Deutscher Bote 
napsal redaktor Hugo Scholz celou řadu 
článků popisujících „velké dny osvobození 
Broumova“ na konci září a na začátku října 
1938. Přinášíme dvě ukázky charakterizující 
atmosféru doby.  

Bojovníci freikorpsu se vrátili domů
Druhý velký den svého dějinného osvobo-

zení zažil Broumov, když 10. října bojovníci 
freikorpsu uspořádali svůj příchod. Sotva se 
ukázali na náměstí ozdobeném veselými bar-
vami praporů, zdvihl se nesmírný jásot. Hně-
dé batalióny pochodují - bojovníci freikor-
psu!  Starosta Spitzer je pozdravil a přivítal 
jako nejvěrnější a nejlepší syny své domoviny.  
V úvodu svého znamenitého proslovu vzpo-
mněl a vzdal poctu kamarádům padlým v boji 
za vlast: Oni přinesli nejvyšší oběť a jsou mu-
čedníky hrůzného husitského mordýřského 
tažení. Domovina jim postaví pomník, který 
bude svědčit, jak v těžkých dobách němečtí 
mužové opět umírali hrdinskou smrtí za ná-
rod a jeho svobodu.

„Měl jsem kamarády …“
 12. října konečně nesli Broumovští své 

poslední tři mučedníky do hrobu, kamarády 
Schaffrankeho, Müllera a Kunerta. Před dvě-
ma týdny u Šonova padli kulkami české sol-
datesky a byli tam, zašití do plátěných pytlů, 
hozeni do jámy v pískovně.  Nyní jsou zavraž-
dění bojovníci za svobodu slavnostně při-
vážení domů do Broumova, aby byli uloženi 
do čestného hrobu k věčnému spánku.  Nad 
nově vysvěceným náměstím Adolfa Hitlera, 
které před několika dny vidělo bouřlivý jásot, 
zavládl smutek. Ve smutečním flóru zahalené 
prapory vlály nad ztichlým náměstím, na je-
hož horní straně leželi mrtví ve vystavených 
černých rakvích na černých katafalcích.  Svo-
bodník wehrmachtu a spolu s ním velitel  fre-
ikorspsu v uniformě SA drželi čestnou stráž. 
Oddíly SA, SdP, sudetoněmeckých turnerů  
a Hitlerovy mládeže daly smuteční scéně 
slavnostní ráz. Po požehnání mrtvých opa-
tem benediktinského kláštera zahájil staros-
ta Spitzer jménem svým a všech německých 
kamarádů rozloučení s těmito nezapomenu-
telnými sudetskými hrdiny. Dlouhý smuteční 
průvod procházel potom pod vedením čestné 
roty wehrmachtu ulicemi Broumova, zcela 
zaplněných mlčky zdravícími lidmi, ke hřbi-
tovu. Jeden řeholník promluvil nad hrobem 
zmužilými slovy o smyslu oběti, kterou tito 
tři němečtí mužové příkladně za svou vlast 
přinesli. Potom zahřměly tři čestné salvy nad 
hroby, a zatímco se skláněly prapory, klesaly 
rakve do hloubi země. Tiše při tom zazněla 
píseň o dobrých kamarádech. Kladení věnců 
zahájil generál Boettcher, který připomněl 
mrtvé hrdiny jménem wehrmachtu. Sieg Heil 
vůdci, pro kterého kamarádi zemřeli, a zpěv 

národní hymny zakončily povznášející smu-
teční slavnost.

Těmi „mučedníky hrůzného husitského 
mordýřského tažení“ nazval starosta Spi-
tzer tři příslušníky freikorpsu, kteří padli 
při útoku na osmičlennou  hlídku Stráže 
obrany státu na jejím stanovišti u šonovské-
ho kostela. Freikorps byly na území Němec-
ka zformované a ozbrojené oddíly, složené 
ze sudetských Němců, které měly podnikat 
výpady na území ČSR, vyvolat atmosféru 
chaosu a vytvořit tak záminku k intervenci 
Hitlerova wehrmachtu. Jeden z těchto tero-
ristických oddílů v počtu asi padesáti mužů 
překročil v noci na 26. září státní hranici  
a napadl hlídku SOS pod velením respicienta 
finanční stráže Jindřicha Reichmana. Hlíd-
ka palbu opětovala a na svou obranu použila 
i lehký  kulomet  a ruční granáty. Boj trval asi 
dvacet minut, načež se jednotka freikorpsu 
na znamení píšťalkou dala na ústup. 

O čem psaly broumovské noviny před 75 lety
Přivolaná rota československého vojska  

a příslušníci četnického pohotovostního oddílu 
z Broumova prohlédli obec a okolí a po další 
přestřelce krajinu od útočníků zcela vyčistili  
a zatlačili je za hranice.

Na bojišti byli nalezeni tři padlí příslušníci  
sudetoněmeckého  freikorpsu, oblečení v civil-
ních šatech. Každý byl ozbrojen  puškou a asi 
dvaceti kusy nábojů. Dva z nich měli bydliště   
v Broumově a třetí byl později identifikován 
jako sudetský Němec ze severní Moravy. Všich-
ni tři padlí útočníci byli ještě téhož dne večer 
po církevních obřadech pohřbeni na hřbitově   
v Šonově. Po obou broumovských příslušnících 
byly později z rozhodnutí nacistických předsta-
vitelů města pojmenovány ulice.

Stopy střelby útočícího freikorpsu jsou do-
dnes viditelné na západní stěně šonovského 
kostela sv. Markéty.                                     Otte

Na fotografiích: 
• Jednotka Stráže obrany státu, která 

střežila hranice v prostoru Heřmánkovice – 
Janovičky – Šonov – Otovice - Božanov.

• Návrat broumovských příslušníků frei-
korpsu do Broumova 10. října 1938
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V minulém čísle jsem stručně popsal,  
o jaké konkrétně nově objevené dobové ma-
teriály a dokumenty se opírá aktuální „kola-
borační aféra“, která byla otevřena za účelem 
zpochybnění restitučních nároků řádu bene-
diktinů, a slíbil jsem v pokračování rozebrat, 
jakými konkrétními argumenty se všechny 
zúčastněné strany snažily své poválečné kon-
fiskační úsilí podepřít.

Jeden vícekrát opakovaný argument zněl 
takto: „Klášter byl veden čistě německými 
mnichy...“ Kdyby jen u tohoto skončilo, bylo 
by to v intencích roku 1945 ještě relativně 
čisté: Proti vám osobně nemáme nic, zač by-
chom vás postavili před soud, ale Německo 
rozpoutalo válku nemající obdoby, vy jste 
Němci a jako takoví musíte pryč, váš maje-
tek se prostě zabavuje a hotovo dvacet. Sami 
pisatelé však jakoby tento argument etnické 
kolektivní viny necítili jako dostatečně nos-
ný, a proto ho opatřili ještě různými zesilují-
cími dovětky, které měly benediktiny očernit 
něčím rádoby konkrétním, jako např. z pera 
ONV Broumov, že „správa klášterních majet-
ků byla vždy (myšleno tedy už nejen za války, 
nýbrž historicky, přímo programově – pozn. 
aut.) namířena proti českému národu, jejž 
se snažila všemi prostředky germanisovati.“ 
Podobnou, avšak demagogicky ještě nechut-
něji zostřenou formulaci národně-socialistic-
kých poslanců jsem uvedl už v minulém čísle 
- ano, argumenty se cucaly z prstu a z nedo-
statku se jen opisovaly, případně jen emotiv-
ně „zkrášlovaly“.

Takže „čistě němečtí mniši“? - a kým ji-
ným by také mohl být broumovský klášter 
veden, za války zejména? Břevnovský klášter 
dlouhodobě personálně skomíral, regulér-
ních řeholníků zde počátkem 30. let 20. stole-
tí bylo 5 – 6, navíc pokročilejšího věku. Něco 
se s tím pokoušel udělat až mladý, roku 1933 
věčné sliby složivší, na kněze však ještě řádně 
ani nedostudovaný Anastáz Opasek, ovšem  
s nijak výrazným úspěchem. Těžiště se z ma-
teřského břevnovského archisteria (nejsta-
robylejší a z toho titulu nejpřednější mužský 
klášter u nás) počalo pozvolna přesouvat do 
německy mluvícího Broumova prakticky už 
od dob husitských válek. Nebyl v tom však 
žádný „ďábelský germanizační plán,“ nýbrž 
k tomu došlo zcela přirozeným vývojem, da-
ným mnoha historickými i hospodářskými 
okolnostmi, pro jejichž rozklad zde není pro-
stor. Ani v případě broumovského kláštera se 
však z hlediska početního nedalo dlouhodo-
bě hovořit o nějakém rozkvětu, například v 
porovnání s benediktinskými Emauzy, kde 
smíšená česko-německá komunita čítala na 
120 mnichů. Když se od ní po roce 1918 větší 
část německy mluvících řeholníků odtrhla, 

dokázala založit dvě nové klášterní komunity,  
z nichž jedna se do r. 1945 nacházela v nám 
nedalekém Křešově (staročesky též Křeso-
bor, dnes polský Krzeszow, tehdy však ně-
mecký Grüssau). O podobné agilitě si břev-
novsko-broumovští benediktini mohli nechat 
leda zdát. Příčiny jejich stagnace byly širší  
a pokud v tom po vzniku ČSR hrálo národ-
nostní pnutí vůbec nějakou roli, pak jen 
marginální. Ale samozřejmě, jestli si teh-
dy potenciální noví adepti řeholního života 
obou národností mohli svobodně vybrat 
mezi vstoupením do čistě německé respekti-
ve české řeholní komunity, pak toto hledisko 
vedle kritéria celkového zaměření a poslání 
řádu hrálo jistě roli. Jestliže Češi při proje-
vení zájmu o vstup do národnostně smíšené 
břevnovsko-broumovské komunity, v níž 
však němčina přeci jen převažovala, slyšeli 
třeba od přátel varování, aby se tam nedávali, 
že tam jsou Němci, pak se ovšem zastoupení 
německého živlu takto zcela přirozeně jen po-
silovalo. 

Po vzniku ČSR došlo mezi čs. vládou  
a Svatým stolcem k ujednání o tom, že opa-
ti se budou střídat podle národností. To zní 
sice jakoby demokraticky, ale opat je volená 
funkce a měl by jí zastávat ten s nejlepšími 
osobnostními předpoklady bez ohledu na 
národnost. A jak vlastně poznat Němce, jak 
Čecha? Jaké národnosti byl Bruno Čtvrtečka 
(opatem 1887 - 1922) narozený v německém 
Albendorfu? Kým byl jeho následník Vilém 
Rudolf (1922 - 26) narozený v Orlové (Orlau 
/ Orłowa), kde se, jak z názvů vyplývá, mísi-
ly tři národnosti, a který se tak klidně mohl 
podepisovat též Wilhelm? Kým pak Dominik 
Prokop (1926 - 39 opat břevnovský, 1939 - 
45 broumovský a 1945 - 69  broumovský se 
sídlem v bavorském Rohru), který se narodil  
v Ottendorfu / Otovicích německé matce  
a otci s českými kořeny? Všichni zmínění 
opati, pokud známo, byli schopni obcovat  
v němčině stejně bezvadně jako v češtině; 
filolog Prokop měl dokonce doktorát z bohe-
mistiky a osobně vyučoval češtinu na brou-
movském německém klášterním gymnáziu. 
Pamětnickými vzpomínkami je doloženo, že 
opat Prokop se při správě klášterů snažil ne-
činit žádných národnostních rozdílů a byl prý 
dokonce německými nacionalisty napadán, 
že příliš straní Čechům (např. jejich zaměst-
náváním, a to nikoli jen na nějakých podřad-
ných postech).

Opat Prokop posílal nejnadanější řehol-
níky české národnosti na studia na pražskou 
německou filozofickou fakultu, samozřejmě 
nikoli ve snaze je snad nějak odnárodnit, ale 
potřeboval prostě získat nové profesory pro 
broumovské německé gymnázium. Udržení 

dobré úrovně gymnázia bylo řádovou priori-
tou, ovšem vhodných profesorských adeptů 
z řad členů řádu bylo zoufale málo a nebýt 
českých posil, možná by škola i padla. Ko-
loval prý dokonce vtip, že profesoři tohoto 
„německého“ gymnázia se mezi sebou baví 
česky. Takto však opat samozřejmě odčerpá-
val síly Břevnovu, a proto zas naopak vysílal 
vybrané Němce studovat na českou teologic-
kou fakultu, aby případně mohli působit i na 
českých farách na Policku nebo i na Břevno-
vě, který na tom byl personálně tak bledě, že 
počátkem 30. let sem museli přijít na výpo-
moc čtyři řeholníci z Belgie a jeden Polák. Jak 
vidno, v personálním vedení klášterů nebyl 
prakticky žádný plán, natož germanizační, 
nýbrž šlo jen o místy i dosti zoufalé a improvi-
zované hledání řešení vleklé personální krize.

Doba však nezadržitelně spěla k stále vět-
ší separaci obou národností – a bylo to takto 
podporováno jak nejvyššími státními, tak  
i církevními kruhy. Například noviciát ( jed-
noroční zkušební pobyt, během nějž se ucha-
zeč má definitivně rozhodnout pro vstup do 
řádu) byl pro obě národnosti společný. Pů-
vodně byl na Břevnově, avšak roku 1929 ho 
opat Prokop přenesl do Broumova – nadále 
byl společný, avšak přesazením do německy 
mluvícího prostředí se jeho německé vnímání 
zvláště z vnějšího pohledu posílilo. Myslím 
však, že opata k tomuto rozhodnutí nevedlo 
hledisko nacionální, nýbrž zcela pragma-
tické: broumovská komunita zkrátka oproti 
břevnovské vykazovala větší životaschop-
nost. Roku 1932 dostal z říma povolení ke 
zřízení samostatného českého noviciátu na 
Břevnově – to pak již ale bylo uplatnění zá-
sady „svůj k svému“, zdánlivě rovněž demo-
kratické, posilující však proces vzájemného 
odcizování se.

Celé se to pak definitivně zvrtlo v září 
1938 po záboru Sudet. Souklášteří, které má 
své hlavní domy od sebe vzdálené na 200 kilo-
metrů bylo již předtím jistou anomálií a nyní 
se navíc každý z nich ocitnul na půdě jiného 
státu. Před řeholníky obou národností stála 
volba, který z klášterů si zvolit k dalšímu pů-
sobení. Za dané situace není už vůbec divu, že 
opět převážila zásada „svůj k svému“ – nebyla 
to totiž jen otázka srdce, ale i obav například 
ze ztráty občanských práv při odmítnutí nové 
státní příslušnosti, při jejím přijetí naopak  
z reálné hrozby narukovat do armády daného 
státu. Tato odborně nazváná opce byla však 
zcela dobrovolná, nemáme žádný náznak, že 
by uvnitř komunity někdo na druhého vyví-
jel nátlak. Pouze broumovskému páteru So-
mmernitzovi, který byl částečně židovského 
původu a navíc proslulý tím, že kudy chodil, 
trousil vtipy na Hitlera a nacisty, bylo panem 
opatem vlídně a přátelsky doporučeno, aby 
optoval raději pro Břevnov, což by asi učinil 
i beztak. Dva řeholníci německé národnosti, 
Miller a Reissmüller (pěkná dvojka), se roz-
hodli zůstat na Břevnově a byli později ge-
stapem obviněni z rozkladu armády, neboť 
nenarukovali na frontu a před soudem jim 

Pokus o vyjasnění, jak to bylo s údajnou 
benediktinskou kolaborací (část 2.)
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hrozil trest smrti. Pro Břevnov jmenoval opat 
Prokop svým zástupcem (převorem) Anastá-
ze Opaska, a tento si pak krátce na to, roku 
1939, rovněž s opatovým souhlasem vymohl 
v římě úplné osamostatnění Břevnova.

Takto prozaicky tedy došlo k oddělení 
klášterů a řeholníků obou národností – sice 
pod tlakem vnějších okolností, avšak v pod-
statě zcela poklidnou cestou (určité napětí v té 
době panovalo samozřejmě i mezi řeholníky, 
nelze vyloučit individuální animozity národ-
nostního nebo i zcela osobního charakteru 
tak, jak tomu bývá v každém lidském kolek-
tivu). Broumovský klášter a jeho velkostatek 
spolu i s  přináležejícím polickým pak přiro-
zeně nemohl být spravován jinak, než „ve-
směs benediktiny německé národnosti“, jak 
se „objevně“ praví v poválečných obviněních. 
Zajímavé je, že ministerstvo zemědělství ve 
svém konfiskačním odůvodnění dle mého 
názoru samo sobě poněkud vyráží trumfy  
z rukou, když se toto tvrzení pokouší podpo-
řit čísly a uvádí, že v broumovském klášteře 
bylo ze 48 duchovních pouze 9 Čechů a z 27 
civilních zaměstnanců lesní a hospodářské 
správy pak pouze 6 Čechů – „Pouze“? I když 
se tato čísla zřejmě týkají i duchovní a hospo-
dářské správy na Policku, na válečné období, 
při výše mnou popsaném vývoji poměrů, mi 
to přijde přinejmenším odpovídající. Sa-
mozřejmě čeští civilisté, zvláště ti, co se ke 
svému češství dlouhodobě otevřeně hlásili a 
stáli přitom na vyšších postech broumovské 
klášterní správy, tedy tzv. hodně na očích, 

Co nového v Ulitě?
V posledním týdnu září ožila Ulita opět svým běžným činorodým 

provozem. Volnočasové zájmové kroužky zahájily činnost jak v Ulitě, 
tak dočasně – po dobu rekonstrukce suterénu a stavby nového bezba-
riérového vchodu – v klubu ROK.

Děkujeme všem našim návštěvníkům za trpělivost a spolupráci při 
provozu zatíženém stavbou a těšíme se na nové prostory.

Ale nejen stavbou žijeme. Z našich nedávných akcí a úspěchů při-
pomeňme alespoň dvě nejvýraznější:

Drakiáda
První říjnovou sobotu prolétla Broumovem TRADIČNí DRAKIá-

DA. Opět v Ráji vyzkoušelo své letové dovednosti přes dvacet dračích 
letců, a to s početným rodinným doprovodem. Slunce a dobrý vítr jako 
i tradičně skvělé občerstvení udrželo letce dlouho do pozdního odpo-
ledne na louce. Vítězem letošního ročníku se stal Ondra Čejchan, oce-
něni byli i sourozenci Wicheovi a na třetí místo se svým drakem vylétl 
Lukáš Machek. Děkujeme všem skvělým letcům a PODĚKOVáNí od 
nás všech letí také do obce Hejtmánkovice, které - jako každý rok - za-
půjčily pozemek, na kterém se drakiáda koná. Děkujeme.

Ze sportu
„Úspěchy členů oddílu ULITA-HOBRA Orienteering Broumov“.
Jan Rusin a Ondra Volák – oba broumovští orientační běžci -  si vy-

běhali licenci A. Tato je opravňuje účastnit se všech vrcholných soutěží 
orientačního běhu včetně Mistrovství ČR. Ondra Volák je také nomi-
nován na zimní olympiádu dětí  a mládeže v LOB (lyžařský orientační 
běh).

Velmi  blahopřejeme  a děkujeme za skvělou reprezentaci.
DDM Ulita

římskokatolická farnost- děkanství  
Broumov, GIRSA AT s.r.o. a Omnium o.s. 
Vás srdečně zvou na:

Veřejnou prezentaci projektu obnovy  
broumovské skupiny kostelů

Ve středu 6. listopadu od 16. hodin
Konferenční sál IC Broumovsko 

PRO ŽIVOT KOSTELŮ
BROUMOVSKA
Programem provází prof. Ing. arch. 

akad. arch. Václav Girsa vedoucí Ústa-
vu památkové péče Fakulty architektury 
ČVUT a ředitel GIRSA AT s.r.o.

V rámci programu budou představeny:
• jednotlivé projekty obnovy kostelů na 

Broumovsku a dalších sakrálních pamá-
tek Broumovska

• nálezová projektová dokumentace
• budoucí řešení včetně řešení barev-

nosti
• realizace ateliéru GIRSA AT spol. 

s.r.o.
• stavebně historický průzkum klášter-

ní zahrady v Broumově, její vývoj a podo-
ba od založení

• původní plány na přestavbu klášterní 
zahrady z roku 1984

si sami vyhodnotili, že zejména v těch naci-
stických očích působí jako trn a bude radno 
odejít. Byla to kupříkladu rodina správce 
lesního hospodářství Priknera, na což pak 
syn Ferdinand vzpomínal takto: „Když došlo  
k záboru Broumovska, museli jsme se odstě-
hovat pryč, ale neměli jsme kam. Zde nám opět 
pomohl opat P. Dominik Prokop, který zařídil  
u tehdejšího břevnovského převora P. Ana-
stáze Opaska, že nám byl bezplatně poskyt-
nut byt na klášterním zámečku ve Sloupně  
u Nového Bydžova.“

První termín, který by v laikovi mohl myl-
ně budit dojem, že předválečné národnostní 
dělení komunity probíhalo nějak silově, na-
lézáme trochu paradoxně v žádosti převora 
Opaska o přidělení broumovského kláštera 
do své správy, adresované svižně již 15. květ-
na (!) 1945 na ministerstvo vnitra, kde se pra-
ví, že čeští členové řádu byli z broumovského 
kláštera „vypuzeni“. Mínil to však nepochyb-
ně v témže smyslu, jak jsem uvedl výše, tedy 
vypuzeni tlakem vnějších okolností. Ovšem  
v pozdějším konfiskačním zdůvodnění minis-
terstva zemědělství už je rovnou řeč o „útěku 
před zuřivostí nacistických tlup“ – tyto citově 
barvité, ale jistě silně přebarvené formulace 
si však úřady zřejmě „netahaly z rukávu“ jen 
tak zcela bezostyšně, nýbrž za nimi do znač-
né míry stál jeden z českých benediktinů,  
o němž bude mimo jiné řeč v příštím pokra-
čování.

Karel Franze, 
Muzeum Broumovska
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TIPY MĚSTSKÉ 
KNIHOVNY

 (Tucet knižních novinek)

Vladimíra Klimecká: Druhý život 
Marýny G. 
Kronika valašské rodiny, jež prochází 

celým dvacátým stoletím, psaná z ženského 
pohledu. Novely o čtyřech ženských osudech 
se splétají a vytvářejí působivý obraz svébyt-
ného kraje. 

Tři svíce za budoucnost – Návody  
a nápady, jak přežít konec světa
Kniha esejů sestavená Václavem Cílkem, 

v nichž se řada filozofů, přírodovědců, uměl-
ců, politologů apod. zamýšlí nad současnou 
krizí západní civilizace a jejími východisky.  

Andrew Krivak: Dlouhý návrat
Poetický i drsný příběh Slováka, který se 

před první světovou válkou vrátil z americké 
emigrace. Přežije boje na frontě i zajetí a na-
konec zpustošenou Evropu definitivně opou-
ští. 

Dan Brown: Inferno
Harvardský profesor se v napínavém ro-

mánu ocitá v Itálii, aby pomohl vyřešit záha-
du spjatou s Dantovým Peklem. Střetává se 
přitom s neznámým a nebezpečným protiv-
níkem. 

Slovo za slovem – S překladateli 
o překládání
Rozhovory s dvaceti sedmi českými pře-

kladateli přibližují jejich názory na literární 
překlad a důvěrně nahlížejí na literární život 
a nakladatelskou praxi v 50. a 60. letech, za 
„normalizace“ i v současnosti. (L. Kundera, 
J. Škvorecký, V. Mikeš, R. Pellar, A. Přidal 
ad.)     

Richard Sobotka: Návrat nežádoucí 
Příběhy lidí z podhorské vesnice v pová-

lečné době. Jejich osudy zpřetrhá v osmačty-
řicátém roce uragán společenských a politic-
kých přeměn. 

Signály z neznáma – Český komiks 
1922 – 2012
Obsáhlý a bohatě ilustrovaný průvodce 

historií našeho komiksu. 
Jiří Křesťan: Zdeněk Nejedlý – Politik 
a vědec v osamění 
Poutavě psaná monografie přináší ucele-

ný pohled na kontroverzního uměnovědce a 
politika (1878 - 1962). 

Naděžda Horáková: Kletba markoman-
ské královny
Detektivní román z moravského města, 

kde začínají po objevení hrobky patřící zřej-
mě markomanské královně, lidé umírat po-
divným způsobem. 

Věra Nosková: Proměny
Postavy románu, jehož děj se odehrává 

před listopadem 1989 a krátce po něm, pro-

žívají proměny společnosti, svého postavení  
v ní i svých životních možností. 

Eleanor De Jongová: Jezábel
Historický román ze starověkého Orien-

tu, inspirovaný biblickým příběhem o ženě, 
která se stala symbolem špatnosti. 

Michaela Remešová – Roman 
Schuster: Herecká manželství
Kniha přibližuje několik manželských 

dvojic známých českých herců a dává nahléd-
nout do jejich soukromí. (Brodský – Brejcho-
vá, Frey – Galatíková, Munzar – Hlaváčová, 
Ráž – Vránová ad.) 

Internetový katalog knihovny a další 
informace, včetně kompletního seznamu 
měsíčních novinek, najdete adrese http://
knihovna.broumov-mesto.cz.

MĚSTSKÁ KNIHOVNA JE OTEVŘE-
NA: pondělí až čtvrtek od 8 do 17 hodin,  
v úterý až do 18 hodin, v sobotu od 8.30 do 
10.30. 

Dětské oddělení pondělí, středa  
a pátek od 12.30 do 15.30, ve středu až do 
16.30.

Tel. 491 523 719, 
e-mail: pujcovna@broumov.net. 

Nový svazek 
Kladského sborníku   
V nakladatelství Lupus v Trutnově vyšel 

devátý svazek Kladského sborníku, který při-
pravili zejména příslušníci Kladské komise 
historiků. Svazek je dedikován předsedovi 
této komise PhDr. Vladimíru Wolfovi k jeho 
sedmdesátým narozeninám.  

Ústředním tématem přítomného sbor-
níku je krásná literatura na česko-kladském 
pomezí. Stať Heleny Jandové „Česká krásná 
literatura o česko-kladském pomezí“ přináší 
přehled literátů spjatých s regionem, v jejichž 
dílech se přeshraniční tématika objevuje. Na-
jdeme zde i několik jmen autorů svou tvorbou 
či životem spjatých s Broumovskem, jako 
jsou Eva Koudelková, Václav Erben či Alois 
Jirásek.    

Přínosné, hluboce fundované a objevné je 
pojednání Pavla Marka „Sigismund Bouška  
v reformním hnutí katolického duchovenstva 
(1919-1920)“. Kněz a literát Bouška půso-
bil na farách v Machově, Polici nad Metují, 
Bezděkově i v klášteře v Broumově. Text 
přibližuje zejména Bouškovu obětavou práci 
na české podobě katolické liturgie. V širším 
záběru se zde dozvídáme i o jeho odvážném 
protirakouském postoji a jeho projevech  
v době první světové války (mj. byl i signatářem 
Manifestu českých spisovatelů z roku 1917),  
o jeho „volném vztahu k dodržování celibá-
tu“, o jeho literárním a uměleckém díle, ze-
jména však o jeho vztahu k reformistickému 
hnutí katolické církve u nás. V  rámci tohoto 
usilování se Bouška vždy choval jako oddaný 

řádový kněz, byly mu cizí odštěpenecké ten-
dence, skepticky se vyjadřoval o Církvi čes-
koslovenské, zejména pak o jejím zakladateli 
knězi Karlu Farském. Předpokládal obrodu 
katolické církve zevnitř. K dění v moderni-
stickém církevním hnutí počátku 20. stole-
tí najdeme v pojednání, zejména v citacích 
Bouškovy korespondence a doprovodných 
poznámkách, množství pozoruhodných po-
drobností. 

  K osobě Sigismunda Boušky se zčás-
ti vrací i recenze Vladimíra Wolfa na stať 
„Československá církev na kladském po-
mezí – případ ohniska Machov“, napsanou 
Vojtěchem Kábrtem pro sborník Církve 19.  
a 20. století v české a slovenské historiografii. 
Recenze nese název Z historie Církve česko-
slovenské husitské v Machově. V nevelkém  
a odlehlém, do jisté míry izolovaném Macho-
vě zaznamenala nově vzniklá církev velký 
ohlas, zakrátko k ní přestoupilo 85% přísluš-
níků zdejší kolatury. V podhoubí tohoto pro-
cesu recenzent vidí právě aktivity S. Boušky. 
Recenzovaná stať pak podrobně popisuje 
dramaticky vyhrocenou atmosféru v Macho-
vě po odvolání oblíbeného reformistického 
kněze J. Hulínského a po uskutečnění české 
mše v roce 1920. 

V příspěvku „Cesty Karla Hynka Máchy 
po severovýchodních Čechách“ panorámuje 
Aleš Fetters putování legendárního roman-
tického básníka naším širším krajem. Dotýká 
se především Českého ráje a Podkrkonoší, 
avšak zmiňuje se též o poznámkách v Má-
chově deníku o nejpříhodnějších místech  
k vyhlídce na Krkonoše, mezi nimiž je uve-
dena i Hejšovina a vrcholy „mezi Stárkovem 
a Broumovem“ (Ostaš a Broumovské Stěny? 

V. V. Reiner 
a jeho tvorba v Broumově 
Malíř Václav Vavřinec Reiner (1689 – 

1743) patří k vrcholným tvůrcům českého 
baroka a jeho obrazy v klášterním kostele  
v Broumově k uměleckým pokladům celého 
našeho kraje. 

Nakladatelství Academia spolu s Národní 
galerií v Praze letos vydalo vynikající mono-
grafii Pavla Preisse Václav Vavřinec Reiner 
– Dílo, život a doba malíře českého baroka.  
Kniha do jisté míry navazuje na Preissovu 
monografii Václav Vavřinec Reiner (Odeon 
1970), na rozdíl od ní má však zhruba dvoj-
násobný rozsah (celkem 1999 stran ve dvou 
svazcích), kvalitní barevné reprodukce a Re-
inerovu tvorbu představuje ve světle nových 
poznatků. Několik stran (693 – 704) se po-
drobně věnuje i Reinerově tvorbě pro Brou-
mov a reprodukuje všech šest jeho obrazů  
z postranních oltářů klášterního kostela. 
Jeho zdejší působení autor (tak, jak to činí  
v celé knize) přitom zařazuje do dobových  
a uměleckohistorických souvislostí. Zmínky 
o vztahu malíře a jeho díla k Broumovu na-
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cházíme však i na jiných místech monografie.  
Například v katalogu jeho obrazů v dru-

hém svazku je i soupis těch, jež mu v minu-
losti byly mylně připisované. U dvou z nich 
najdeme poznámku, že Muzeem Broumov-
ska byly v rámci restitucí vráceny řádu be-
nediktýnů; údaj o jejich současném umístění 
stručně uvádí „nezvěstné“.   

Odpovídající část přítomné monografie, 
spolu údaji z knihy Jany Tischerové „Matěj 
Václav Jäckel – Sochař českého baroka. 1655 
– 1738“ (Rybka Publishers 2013) a se studií 
Ivana Šperlinga „Broumovské fresky Jana 
Jakuba Steinfelse“, otištěnou ve sborníku Ná-
chodsko od minulosti k dnešku (Okresní mu-
zeum v Náchodě. Sv. 2, 1987), tvoří pozoru-
hodný triptych k výkladu umělecké výzdoby 
klášterního kostela sv. Vojtěcha v Broumově.    

Jan Meier

Rodinné stříbro českého 
podnikání? Veba a Meopta

Autoři Štefan Oršoš a J. A. Novák vytvo-
řili (a první z nich ji vydal) přehlednou repre-
zentativní knížku s názvem Rodinné stříbro. 
Představují v ní třináct českých firem s vel-
kou tradicí a až dosud úspěšným působením. 
Vedle podniků jako je Petrof, Becherovka, 
ČKD či Sigma můžeme při listování narazit i 
na dva, jež jsou nám důvěrně blízké. 

Poslední kapitola v knize přibližuje histo-
rii i současnost broumovské Veby. Najdeme 
zde mj. vzpomínku na zakladatele firmy Be-
nedikta Schrolla z pamětí Aloise Jiráska, stej-
ně jako uznalá slova o sociální politice Schro-
llova podniku v 19. století. O jeho dalším 
rozkvětu (už za dědiců zakladatele) svědčí i 
tyto údaje: roku 1895 mu patřilo 75 budov, 25 
parních strojů, dvě parní turbíny  a zaměstná-
val 2524 dělníků a 72 administrativních pra-
covníků. Jak kniha dále uvádí, z národního 
podniku Veba se později postupně stal jeden 
z největších textilních koncernů v bývalém 
Československu. Dnes podle knihy patří Veba 
mezi největší a nejvyspělejší výrobce bavlně-
ných damašků v Evropě a zároveň je také nej-
větším českým výrobcem žakárských tkanin 
ze stoprocentní bavlny.   

Jiná část knihy se věnuje značce Meop-
ta. Uvádí ji obrázek slavného fotoaparátu 
Flexaret. Kromě něj se zde mimo jiné píše o 
Stereomikromě a sterokotoučcích či o projek-
torech a fotografických zvětšovácích – to vše 
zdejší pracovníci v Meoptě dobře znaki a na 
své slavné výrobky byli oprávněně hrdí. Celá 
kapitola však pojednává výhradně o Meoptě 
Přerov a jen zaznamenává její bratislavský 
závod. O továrně v Hynčicích v ní není ani 
zmínka. Vůči ní a těm, kdo zde dnes už legen-
dární výrobky vytvářeli, ať u strojů či rýso-
vacích prken, je to od autorů knihy (nebo od 
těch, kdo jim z Přerova dodávali informace) 
nehezký faul.           (m)       

Režisér Krzysztof 
Kieślowski a jeho 

vzpomínka na Sokolovsko
Nedaleko Meziměstí, na druhé straně 

hraničního hřebene nad Vižňovem, najdeme 
Sokolovsko, dnes převážně zanedbané místo 
se slavnou lázeňskou minulostí. Na počát-
ku 20. století bylo označováno jako Slezský 
Davos. I když fungující léčebnu zde najdeme  
i v současné době, o zaniklém věhlasu svěd-
čí například pravoslavný kostelík pro ruskou 
klientelu a především silně poškozená monu-
mentální lázeňská budova zvaná Grunwald. 
Nedaleko ní je na domku, v němž sídlí i obec-
ní knihovna, pamětní deska připomínající, že 
zde krátce žil věhlasný polský filmový režisér 
Krzysztof Kieślowski (1941 – 1996). (Na jeho 
počest zde letos v září proběhl už třetí ročník 
multižánrové kulturní přehlídky Hommage  
á Kieślowski.)    

 Až do 15. listopadu tohoto roku bude  
v čítárně Městské knihovny v Broumově 
k vidění výstava tapiserií a akvarelů vý-
tvarnice Marii Gostylly-Pachucké z polské 
Vratislavi. Absolventka Akademie  umění 
ve Vratislavi získávala zkušenosti u prof. 
Eugena Gepperta a dlouhodobě se věnuje 
kresbě, akvarelu a uměleckému tkaní. 

V letech 1972-1990 byla členkou zná-
mé vratislavské výtvarné skupiny 10x Tak, 
později pak spolupracovala se společen-
stvím francouzských uměleckých tkadlen 

V edici Paměť nakladatelství Acade-
mia letos vyšel český překlad jeho pamětí  
Kieślowski o Kieślowském. V knize najdeme 
i krátkou vzpomínku na režisérův zdejší po-
byt. Jeho otec byl nemocný a tak rodina puto-
vala po místech s léčebnami a vhodnými kli-
matickými podmínkami. Jedním z nich bylo 
krátce po válce i Sokolovsko v Dolním Slez-
sku, na „poněmeckém území“, jak autor píše. 
V tomto lázeňském a rekreačním středisku, 
podle jeho vzpomínky, pobývalo asi tisíc lidí. 
K vybavení lázní patřil i sál, kde se promítaly 
filmy. Protože rodiče budoucího režiséra vět-
šinou nebyli schopni dát mu na vstupenku, lo-
zil s kamarády na střechu, odkud byl jakýmsi 
ventilátorem vidět aspoň kousek plátna.  
K zábavám kluků na střeše patřilo plivat ot-
vory po stranách ventilátoru na diváky dole  
v sále. „Měli jsme vztek, že ti lidé mohli jít 
do kina a my ne,“ vzpomíná autor proslulých 
filmových opusů jako jsou Dekalog či Dvojí 
život Veroniky.                              (m)

„Fil en Main“.   Maria Gostylla-Pachucká se 
rovněž prosadila na poli hudebním. Vystu-
dovala Hudební školu II. stupně a mnoho let 
vyučovala hru na klavír.

Na deset vlněných tapiserií doplněných 
dvěma akvarely upoutá diváka především 
pestrými a příjemnými tóny barev. Stylizo-
vané motivy převážně městských zákoutí pů-
sobí uklidňujícím dojmem. Zaujme i samotné  
a u nás ne tolik obvyklé výtvarné vyjádření    
v  podobě tapiserie.                                  -hr-

Výstava tapiserií v Městské knihovně
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Jak si představit
duši?
2. listopadu si připomínáme duše 

všech věrných zemřelých. Otázka v nad-
pisu je tedy typicky podzimní.

Podle katechismu katolické církve 
duše označuje v Bibli často lidský ži-
vot nebo celou lidskou osobu (paragraf 
363). Mně osobně hodně pomáhá my-
šlenka na poslední chvíle Pána Ježíše, 
kdy na kříži říká nikdy nesvatořečenému 
zločinci, a přece prvnímu svatému, sv. 
Dismasu: „Dnes budeš se mnou v ráji“ 
(Lk 23:43). Čili, duši vnímáme jako to, 
co oživuje naše tělo a to od chvíle, kdy 
jsme byli počati. Zároveň však, protože 
duše není hmotná, mantinely fantazie 
můžou být od sebe hodně daleko. Jak 
si ale představit ducha/duši, když si 
neumíme představit ani anděly? Natož 
Boha Otce a Ducha svatého? Mantine-
ly jsou tedy od sebe daleko, ale to je tak 
vše. Rovněž je hned jedním dechem po-
třebné neopomenout rovnici, která říká, 
že duše + tělo = člověk. Tato rovnice je 
možná jenom dle tohoto zadání. 

Tím jsme se dostali i k logicky na-
vazující otázce, a to, kde v těle se duše 
nachází? Na pomoc si můžeme přizvat 
dnes již emeritního papeže Benedikta 
XVI. Ten k tomuto tématu jednou po-
znamenal, že tak jako není možné geo-
graficky určit sídlo Boha, ani duši není 
možné někam umístnit, třeba do srdce 
nebo mozku. Čili, zeměpis duše neexis-
tuje, a to proto, že proniká celým člově-
kem. 

P. Martin Lanži 

Opravy kostelů 
v roce 2013
Na broumovské faře dokončují restau-

rátoři Pavel Padevět a Miloslav Křížek první 
etapu restaurování fresky Posledního sou-
du. Cena za práci je 468 000 Kč, z toho 250 
000 Kč je z Ministerstvo kultury ČR (MK 
ČR) a 200 000 Kč z Královéhradeckého kraje 
(KHk). Plánem je pokračovat i v příštím roce, 
ideálem je ve stejném roce i zpřístupnění pro 
veřejnost.

Na střeše kostela sv. Petra a Pavla pro-
běhla práce za 600 000 Kč. 322 000 Kč je  
z MK ČR, 150 000 Kč je Královéhradeckého 
biskupství, 100 000 Kč od sester dominiká-
nek z Brna, zbytek doložila farnost. 

Ve Vižňově na kostele sv. Anny začínají 
práce na pokračující obnově hlavní římsy za 

230 000 Kč. 130 000 Kč je z MK ČR, 100 000 
od KHk.

Stejně začínají práce na opravě krovu 
kostela sv. Barbory v Otovicích, kde již v září 
proběhla thermosanace. Práce na obou po-
sledně zmíněných kostelích začínají pozdě 
z důvodu, že až teď MK ČR posílá přislíbené 
peníze. Je to každoroční praxe. Kostel sv. 
Barbory se začátkem tohoto roku dostal do 
ministerského Programu záchrany architek-
tonického dědictví, díky kterému je možné 
letošní opravy provádět ve výši peněžitého 
příspěvku 450 000 Kč, 50 000 Kč musí při-
dat farnost. Horkovzdušná likvidace dřevo-
kazného hmyzu pod dohledem Národního 
památkového ústavu v Josefově vyšla na 240 
000 Kč. Zbylá částka je určena na krov. Obec 
Otovice přispěla na opravy částkou ve výši 
20 000 Kč. K tomu všemu ing. Petr Rohlíček 
zpracoval prováděcí dokumentaci ke kostelu 
ve výši 156 000 Kč. Tahle částka je hraze-
na farností.  Farnost si to může dovolit díky 
sponzorskému daru společnosti VEBA, která 
v letech 2012 – 2015 přispívá farnosti darem 
1 000 000 Kč, festivalu Za poklady Broumov-
ska, který letos do farní kasy přinesl 110 000 
Kč, nadaci OKD, která přispěla darem ve výši 
100 000 Kč, a veřejné sbírce, díky které je na  
kontu  aktuálně 119 000 Kč.

Díky daru obce Heřmánkovice (20 000 
Kč) bude ještě letos udělána na bočním vcho-
dě kostela Všech svatých mříž, aby bylo mož-
né během léta do kostela alespoň nahlédnout.

V kostele sv. Marie Magdalény v Božano-
vě probíhá druhým rokem restaurování var-
han. KHk přispěl částkou 200 000 Kč, podíl 
farnosti je 80 000 Kč, částečně bude hrazen 
i z darů.  

Centrum evropského projektování (CEP) 
zpracovává za farnost žádost pro tzv. norské 
fondy, díky kterým se v případě úspěchu bu-
dou opravovat kostely ve Vižňově, Ruprech-
ticích a Heřmánkovicích. Celková částka za 
tyto 3 kostely se odhaduje do výše 17 000 
000 Kč. CEP si za svoji práci fakturuje 108 
000 Kč. Díky městům Broumov (60 000 Kč) 
a Meziměstí (20 000) a obcím Martínkovi-
ce (10 000 Kč), Heřmánkovice (8 000 Kč)  
a Šonov (5 000 Kč) bude farnost platit je-
nom 5 000 Kč. Všem zastupitelům vyslovuji 
upřímné Pán Bůh požehnej!

V Šonově na kostele sv. Markéty pro-
běhla podstatná část výměny střešní krytiny  
a oken. Akce je financována z evropských 
grantů (SZIF) ve výši 2 300 000 Kč.

Ateliér prof. Girsy z ČVUT Praha zpraco-
vává prováděcí dokumentaci na 3 kostely pro 
norské fondy.  Cena je  664 000 Kč. Farnost to 
může zaplatit díky již zmiňovaným zdrojům.

 P. Martin Lanži
  

     

Nedělní mše sv. – 
listopad 2013

  
          2. – 3. listopadu

Broumov, klášterní k.  16:00 hod
Otovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
 9. – 10. listopadu
Vižňov (sobota) 17:00 hod
Martínkovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
 16. – 17. listopadu
Šonov, kaple (sobota) 17:00 hod
Heřmánkovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
 23. – 24. listopadu
V sobotu mše sv. nebude
Božanov  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
  30. listopadu
Ruprechtice (sobota) 17:00 hod 

 

Mše sv. v týdnu, 
Broumov – 
listopad 2013
Pondělí xxx xxx
Úterý klášterní k. 17:00 hod
Středa k. sv. Václava 17:00 hod
Čtvrtek děkanský k. 17:00 hod
Pátek děkanský k.  15:00 hod
Sobota  dle nedělní tabulky 17:00 hod*

* V sobotu 2. 11. mše sv. v klášteře 
v 16:00 hod;
V sobotu 23. 11. mše sv. nebude, 
30. 11. bude v Ruprechticích 
Svátost smíření 20 min. před každou 
mší svatou
Poslední sobota v měsíci od 09:00 hod 
v P+P.
Adorace: čtvrtek, P+P, 17:30 – 18:30
** 1. 11.; 4. 11. - 8. 11. mše sv.  
v Broumově u PM v 17:00 hod  
1. 11. bude mše sv. i v 15.30 hod.  
v Heřmánkovicích
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Co se dělo (a děje) 
kolem 

klášterní studny?
Někteří mí známí si myslí, že když pracuji 

v klášteře, musím vědět o všem, co se v něm 
děje. Čelím tak mnohdy nejrůznějším zvída-
vým dotazům, na něž nejčastěji odpovídám: 
nevím. Někdy se ukáže, že tazatel má dokon-
ce více informací než já, a to pak reaguji: No 
toto, to mi povídej(te), to se musím podívat, 
přeptat... apod.

Staršího pána, který se již od druhé polo-
viny loňského roku počal pravidelně objevo-
vat na klášterním dvoře, kde neustále kroužil 
kolem studny, stále do ní cosi spouštěl, pak 
zas vytahoval a přitom si zapisoval, nešlo 
přehlédnout. Přijížděl vždy na kole s velkým 
ruksakem a myslel jsem, že se bude jednat  
o nějaké svérázné podivínství. Když však le-
tos dokonce přes celou letní sezónu studnu 
překryl stanovým přístřeškem, začali se mě 
ptát už i někteří místní, zda nevím, co to má 
znamenat. Má odpověď byla tradiční: nevím. 
Pán občas přijel i s několika dalšími spolupra-
covníky, to už pak dodávkou, z niž vytahali  
a kolem studny rozložili spoustu záhadné 
techniky. Rozpoznal jsem pouze laptop, 
ostatní k němu připojené nikoli. Počalo být 
ale zřejmé, že se jedná o vědecké zkoumání 
související nějak s vnitřním vodním režimem 
studny. Když po polovině září zmíněná skupi-
na počala likvidovat přístřešek nad studnou, 
osmělil jsem se pána zeptat, o co v jejich čin-
nosti jde.

Takže tím pánem je profesor (výzkum-
ný - to zdůrazňuje, neboť to je prý nejlepší, 
protože nemusí vyučovat) Robert Holub  
z americké Clarksonovy univerzity. Jak pří-
jmení napovídá, je to Čech, který na Západ 
emigroval roku 1965 při první příležitosti, 
kdy mu komunistický režim povolil oficiální 
výlet přes tzv. železnou oponu. K naší klášter-
ní studni však na tom zmíněném kole pocho-
pitelně nedojíždí až z USA, nýbrž z Křinic, 
kde si po znovuzískání českého občanství 
zhruba před deseti lety zakoupil chalupu. Až 
následně tento zcela původně Pražan zjis-
til, že ho takto náhoda vlastně zavála svým 
způsobem vpravdě domů – z rodinných do-
kumentů totiž vypátral, že jeho kolem roku 
1840 žijící prapra...babička z matčiny strany 
pocházela z Broumova.

A o co tedy v bádání pana profesora jde? 
Stručně řečeno: o otázku vodní kondenzace 
probíhající ve vnitřní atmosféře studny (po-
zor, není zde řeč o nějaké banální kondenzaci 
na studniční stěně, o tzv. „pocení“). Laicky  
a již značně zkomoleně přeloženo: co způ-
sobuje, že ve studni prší, i když venku nepr-
ší, čím to, že v ní jaksi prší pořád – tedy je-li 
na dně voda, což například aktuálně vlivem 
nedostatku dešťových srážek vyschla. Přes 

značnou hloubku studny se totiž jejím ně-
kdejším strůjcům zřejmě nikdy nepoda-
řilo narazit na pramen; voda v ní pochází  
a nejspíše vždy pocházela pouze z terénního 
průsaku a deště. Na tomto předpokladu by 
asi nic nezměnilo ani dobrání se skutečného 
dna, což se ani po dvou nedávno provedených 
pokusech o odstranění staletých nánosů za-
tím nepovedlo. Ač k datu zhotovení studny 
nemáme žádný doklad, muselo k němu dojít 
ve středověku, v době, kdy se ještě předpoklá-
dalo, že město a samostatně opevněný klášter 
lze při nepřátelském obléhání dlouhodoběji 
hájit. Nenechme se tedy zmást na studniční 
pískovcové obrubni vytesaným datem 1783, 
které označuje pouze pozdější úpravu vyús-
tění studny.

Toho, že vodní hladina ve studni je stá-
le čeřena malými kroužky, jsem si povšim-
nul už dávno, ale domníval jsem se, že na 
ní prostě ustavičně dopadá nějaké drobné  
smetíčko, a to buď ze stěn, nebo že to půso-
bím já jemným odíráním a vibracemi při 
pohledu dolů prakticky nezbytným opírá-
ním se o pískovcovou obrubeň či krycí mříž.  
A ona tedy kondenzace. Požádal jsem pana 
profesora, zda by pro nás laiky nemohl před-
mět svého zkoumání nějak srozumitelně 
písemně shrnout. Obdržel jsem pak tento e-
-mail:

Vážený pane Franze,
začátkem léta minulého roku, za sluneč-

ného dne jsme procházeli s kamarádem krás-
ným areálem broumovského kláštera. Všimli 
jsme si, že na dně studně prší, i když byla 
modrá obloha. Že vůbec prší na zeměkouli je 
hlavně díky tomu, že na částicích v atmosfé-
ře se kondensují molekuly vody. Je zapotřebí 
něčeho (tzv. kondensačních jader), aby se 
na nich ty molekuly vody mohly kondenso-
vat, samy od sebe se ty kapky hned vypaří, 
protože nemají dost vzájemné přitažlivé sily 
(„lepkavosti“), aby se nakonec mohly rozrůst 
z nanometrových rozměrů do rozměru 0.1- 
5.0 milimetru, což je nejpravděpodobnější 
rozměr kapek při dešti. Je v té každé kapce 
zhruba bilion bilionů (10^18) molekul vody.

Když jsem o teto záhadné studni s „věč-
ným deštěm“ řekl svým kolegům, začali jsme 
měřit všechno možné, od povrchu studně až 
na dno. Dva z nich jsou horolezci, takže ne-
byl problém měřit i dole, tj. v 18 metrech, což 
je hloubka té studně. Dole ve studni je 100% 
vlhkost a teplota 8 stupňů po celé léto. Také 
je tam dole koncentrace kysličníku uhličitého 
(CO2) asi 7x větší než na povrchu.

Presentovali jsme tato měření na Europe-
an Aerosol Conference, začátkem září 2013. 
Bohužel, naše skupina 5 pracovníků, nejsme 
schopni souhlasit v tom podstatném: pochá-
zejí ta kondensační jádra z povrchu, nebo ze 
země. Jestli pocházejí ze země (což si mys-
lím já), tak to bude mít důležitý vliv na klima 
Země, a bude nutné opravit všechny modely 
snažící se předpovědět, co bude, řekněme, 

za 20 let. Teď jsme uzavřeli naše měření pro 
tento rok. Budeme analyzovat nejposlednější 
data. Budeme Vás informovat co bude dal. 
Doufám, že se my, vědečtí pracovníci, nepo-
hádáme.

Robert Holub, Visiting Research Profes-
sor, Center for Air Resources Engineering & 
Science, Clarkson University, Potsdam, NY 
13699, USA

K. Franze

Pozvání 
na adventní koncert

Dne 30. listopadu 2013 se usku-
teční  v kostele sv. Anny ve Vižňově 
adventní koncert Komorního pěvec-
kého sdružení Cantus Jaroměř. 

Pěvecké sdružení Cantus slaví právě  
v těchto dnech 25 let svého trvání a svým 
uměním si již získalo mnohé příznivce po celé 
republice i v zahraničí. Nejinak tomu bylo 
vloni v říjnu, kdy Cantus vystoupil v kostele 
sv. Anny ve Vižňově s programem duchov-
ních písní. 

Stejně jako vloni vystoupí pěvecké sdru-
žení bez nároku na honorář a výtěžek z kon-
certu bude věnován na opravu kostela sv. 
Anny ve Vižňově.

Při loňském koncertě se vybralo 9 000 Kč 
a občané Meziměstí a Vižňova tak dokázali, 
že dobrovolné vstupné nechápou jako mož-
nost zdarma si poslechnout krásnou hud-
bu, ale především jako výraz odpovědnosti  
k místu, ve kterém žijí, jako příležitost podílet 
se podle svých možností na opravě památky 
nezměrné kulturní a historické ceny. 

Věříme, že letošní adventní koncert bude 
neméně úspěšný.   Přijďte, poslouchejte, po-
těšte se, pomozte. Začátek koncertu je v 16 
hodin.                                          Alena Jarkovská

Současně dávají Vižňováci na vědomost 
široké veřejnosti  a srdečně zvou na                  

 Staročeské Vánoce
 v tanečním sále Sokolovny ve Vižňově
  v pátek  29. listopadu od 10 do 16 hodin
v sobotu  30. listopadu a neděli 1. pro-

since od 14 do 18 hodin
v pondělí 2. prosince  od 10 do 15 hodin

Přijďte si vychutnat vánoční atmosféru, 
obdivujte s námi výstavu  betlémů a inspiruj-
te se staročeskou výzdobou a zvykoslovnými 
předměty, které vyráběli v čas vánoční naši 
prarodiče    a pohladí na duši určitě i Vás.

V pátek 29. listopadu v 15 hodin svým vy-
stoupením zvýrazní tuto vánoční atmosféru 
naše nejmenší děti z Mateřské školy ve Viž-
ňově.             
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Šmejdi brázdí celou 
republikou
V poslední době rozpoutala vlna zájmu 

veřejnosti filmová dokumentace mladé a ne-
ohrožené režisérky Silvie Dymákové. Doku-
ment se promítal i v české televizi pod titulem 
Šmejdi.

O co šlo, jaké je poslání tohoto filmu? Již 
mnoho let proudí do našich domácností pro-
střednictvím poštovních schránek reklamy 
různých pochybných společností s nabídkami 
zájezdů. Na první pohled se nezasvěcenému 
člověku zdá, jak je nabídka lákavá. Dopravné 
minimální, oběd zdarma, exkluzívní prohlíd-
ka zámků, zahrad, parků a pamětihodností,  
a to všechno za pouhých 70 až 90 Kč.

Před časem jsem v Broumovských novi-
nách popisovala, že „šmejdi“ lapli do svých 
nastražených sítí i mne s manželem, ale řekla 
jsem si – nikdy více!

Je zajímavé, jak psychologicky promyš-
leně si počínají. Jejich letáky lákají výhradně 
staré lidi, mladí jsou ze zájezdů vykazováni. 
Jen trikem se režisérce Dymákové podaři-
lo proniknout k jádru celé akce, založené na 
okrádání, beztaktnosti, násilí a hrubosti.

Účastníci těchto akcí jsou oběťmi žvani-
vých, arogantních náborářů, kteří výpravy 
vedou. Cílem je po mnoha hodinách masí-
rování vnutit přítomným své zboží – hrnce, 
matrace, elektrospotřebiče, a to všechno po-
chybné kvality a předražené o 200%. Mnohdy 
jsou důchodci zamykáni, ironizováni, poni-
žováni a doslova nuceni podepsat smlouvy na 
odběr zboží na splátky. 

I nám s manželem se toto všechno přiho-
dilo, ale my jsme útok ustáli, nedali se přemlu-
vit k žádnému nákupu, a tak se nám nakonec 
dostalo jen znechuceného výroku. Kreatura 
vedoucí zájezd pravila: „Tak vidím, že s vámi 
nic nepořídím. Tak si pamatujte, že vy, pane, 
se nikdy nespravíte a vy, dámo, nikdy nezhub-
nete!“ A měli jsme pokoj, ale kreatura přesto 
obdržela od mnoha jiných podpisy smluv.

Proč píši o tomto tématu? Jak je možné, 
že se dnešní důchodci nechají tak zmanipu-
lovat, co je k tomu vede? Stačí jen sledovat 
dnešní svět, vztahy lidí, chování společnosti 
ke starým a nemocným lidem, kteří často žijí 
sami, bez životní opory svých druhů. I v na-
šem městě je velký počet vdov a tito lidé cito-
vě strádají samotou. Samota je prokletí, které 
vhání člověka do sítí těchto šmejdů. Starý, 
osamělý člověk si říká: Budou tam lidé, třeba 
si tam hezky popovídám, uvidím jiná místa,  
a ne pořád Broumov, finančně to zvládnu  
i přes svou malou penzi. Ale všechno je jinak. 
Na prohlídky zámků a zahrad nakonec ne-
zbývá čas, protože kreatura ještě nesplnila 
pensum kšeftů, nemá dost podepsaných úpi-
sů.

Je to tak těžké překonat samotu! O tom 
mi někdy vypravuje můj manžel. Když při-

chází ke starým lidem na revizi komínů, 
chtějí s ním mluvit, postěžovat si na samotu  
a nemoci, aspoň na chviličku nebýt sami. 
Muž říká, že je z toho vždy vyveden z míry, 
cítí soucit se stářím.

Proto se domnívám, že odkrytí pravé 
tváře firem, které jako hyeny těží ze stáří,  
a dokonce z bezmoci nemocných lidí, je zá-
služným činem. Film končí radou: Nejezděte 
na tyto zájezdy! Jak ale ze samoty? Staří lidé 
by měli mít více odvahy projevit svou důstoj-
nost a životní zkušenosti a nebát se říci ne. 
Věkově blízcí by se měli více scházet, společ-
ně navštěvovat třeba Univerzitu třetího věku, 
podle zdravotních možností chodit spolu na 
turistické vycházky, přednášky, hudbu – mít 
k sobě blízko. Pak už k nim nabídky šmejdů 
neproniknou!                         Dana Jarošová

Lewisia cotyledon
Jsou to rostliny s mohutným oddenkem 

a červenými klasovitými kořeny. Mají masité 
listy v přízemních růžicích, květy až 15 centi-
metrů vysoké, drobné. Lewisií je více druhů, 
pocházejí ze suchých krajů Kalifornie. Velice 
dobře snášejí silné mrazy, ale vadí jim mok-
ro. Jsou ozdobou každé zahrádky nebo skal-
ky, ale musí se na zimu chránit před vlhkem,  
a to položením skla na rostlinu, nebo je mož-
né rostliny zapouštět do země v květináčích 
a na zimu je přenést na suché stanoviště. 
(Možno schovat pod pařeništní okno, nebo 
do okolí domu, kde neprší). Dají se pěstovat 
v truhlících na terasách, jsou ozdobou každé 
zahrádky a terasy.                         Jaroslav Žid

Rady bylinkáře 
Masláka - aneb tradiční 

čínská medicína

řeřicha hustokvětá 
- Lepidium apetalum

Je to jednoletá až dvouletá bylina vysoká 
10 až 40 cm, s lodyhou přímou a větvenou. 
Listy má kopinaté, květenství tvoří husté 
hrozny, květy jsou drobné s bílou korunkou. 
Plod je zploštělá dvousemenná šešulka, ob-
sahující červenooranžová zploštělá semena. 
Roste na zasolených místech ve stepích, po-
dél silnic, v roklích, v mnoha oblastech Číny, 
ale také v Indii, Japonsku, Kazachstánu, 
Koreji, Mongolsku, Nepálu a v Pákistánu. 
Nadzemní část rostliny obsahuje provitamin 
A, vitamin C vitamin B a K. Z minerálních 
látek jsou zastoupeny draslík, vápník, hořčík, 
selen, vanad a jod. Droga odvádí vodu a moč 
z těla, snižuje horkost plic, zmenšuje otoky  
a upravuje dušnost. Tiší kašel, odstraňuje de-
chové obtíže a nahromaděné hleny. Užívá se 
při hrudní a břišní vodnatosti a edémech, ale 
také na příklad při srdeční nedostatečnosti, 
astmatu, nechutenství, otocích a zástavě mo-
čení. Jako listová zelenina vhodná k rychlení 
se i u nás pěstuje řeřicha setá.

To vše a ještě více se můžete dozvědět  
u pana Masláka, broumovského bylinkáře.

Jaroslav Žid

Volby do Poslanecké 
sněmovny 

25. - 26. 10. 2013
- výsledky v Broumově

Volební účast: 49,60%
odevzdáno: 3093 platných hlasů

Čs. str. soc. demokratická      676 – 21,85%
ANO 2011                                       621 – 20,07%
Kom. str. Čech a Moravy        492 – 15,90%
Úsvit T. Okamury                          251 – 8,11%
TOP 09                                                   250 – 8,8%
KDU – Čs. str. lidová                   242 – 7,82%
ODS                                                       170 – 5,49%
Strana zelených                              104 – 3,36%
Čs. pirátská str.                                  95 – 3,07%
Strana svobod. občanů                 48 – 1,55%
Dělnická str. soc. sprav.                48 – 1,55%
Str. práv obč. – Zemanovci        40 – 1,29%
Politické hnutí Změna                   17 – 0,54%
LEV 21 – Nár. socialisté                 11- 0,35%
Hlavu vzhůru – vol. blok              10 – 0,32%
Strana soukromníků                        9 – 0,29%
Suver. – Str. zdr. rozumu               8 – 0,25%
Aktiv nez. občanů                              1 – 0,03%
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Pronajmu byt 2+1 
v panelovém domě 

ve 3. patře b. v. 
na Křinickém sídlišti. 

Info: mob. 777 225 849

PODPOřTE ÚTULEK PRO PSY 
V BROUMOVĚ NáKUPEM KALEN-
DářE NA ROK 2014 - K PRODEJI  
V INFOCENTRU

  
V  infocentru máme od dnešního dne  

k dispozici kalendář Městského útulku pro psy  
v Broumově na rok 2014. Zapojte se do této 
dobročinné akce - prodejní cena je 299 Kč. 

Celá částka jde na podporu činnosti útulku.
Za podporu jménem broumovského útulku 

všem děkujeme.

Pronajmu byt 2+1 
na náměstí v Broumově. 
Info: mob. 608 177 676, 

nebo v prodejně 
Jeans MODE
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Klášterní kavárna 
Café Dientzenhofer 

zve všechny návštěvníky i po konci turistické se-
zony. Otevřeno je denně a návštěvníci se mohou tě-
šit na širokou nabídku zajímavých produktů, nápojů  
a pochutin. 

Pro všechny milovníky pěnivého moku nebo kvalitních 
vín nabízí klášterní kavárna výhodnou akci. Po zakoupe-
ní sedmi piv nebo sklenic vína dostane návštěvník osmý 
zakoupený nápoj jen za 1 Kč. Přijďte této výhody využít a 
vyzkoušejte některé z vín  z rozsáhlé nabídky benediktin-
ských vinných sklepů nebo lahodné točené pivo z místního 
pivovaru Opat. 

Ti, co už se chystají na příchod vánočních svátků, mo-
hou do kavárny zavítat také pro zajímavé dárky. Café Di-
entzenhofer nabízí mnoho druhů regionálních produktů, 
publikace, šperky z českého granátu, ale také ručně šité 
hračky pro děti. 

Klášterní kavárna Café Dientzenhofer se také těší na 
návštěvníky při různých naučných i tvořivých akcích, které 
na podzimní a zimní sezonu nabídne. Veškeré informace o 
chystaných akcích zájemci najdou na www.facebook.com/
KlasterniKavarna nebo na www.klaster-broumov.cz

Těšíme se na Vaši návštěvu!
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PRONÁJEM
KANCELÁŘSKÝCH PROSTOR
zadní trakt Mírové náměstí 98, Broumov 

– průchod z náměstí.
V prvním patře:

• 4 kanceláře kompletně vybavené  
    moderním nábytkem
• kuchyňský kout vybavený linkou 
   a ledničkou
• sociální zařízení
• v přízemí parkovací místo v garáži
• samostatné plynové vytápění
• telefonní síť (rozvody + ústředna 
   s provolbou)
• počítačová síť (rozvody)
• zabezpečovací systém pro celý objekt

Telefon: 491 509 570, Ing. Špreňarová

Novinka v Polici nad Metují!

SOUKROMÁ HUDEBNÍ ŠKOLA LUCKY

Klávesové nástroje, piano
Doprovodná, sólo kytara

Baskytara
Hudební teorie

-  pro děti i dospělé 
-  1x týdně
-  individuální hodiny dle dohody
-  v učebně, nebo u Vás doma
-  kytary k zapůjčení

Netradiční způsob vyučování, základy hry 
v hudební kapele!!

Lukáš Dostál
Masarykovo náměstí 20, Police nad Metují 

tel: 608 036 826
www.hudebniskolalucky.webnode.cz

ZVEME VáS 
K NáVŠTĚVĚ 

NA PL OŠE  40 0 m 2

U V IDí T E  VŠE ,
CO P O T ř EBUJE

VA ŠE KOUPELNA
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ARKÁDA BOŽANOV
. akce pro uzavřenou společnost
. zdarma zapůjčení grilu UMG typ D1 na prasátko 
. nabídka ubytování ve statku broumovského typu

www.arkadabozanov.cz
tel. 720 292 880

AutoškolA
Fiedler, s.r.o.

zahajuje kurzy
skupin řidičského oprávnění

A1, A, B, C, T, E, D

Broumov
26. 11. 2013 od 15 hod.

Police nad Metují
28. 11. 2013 od 15 hod.

Informace na tel. číslech
491 522 877
777 621 552

www.autoskolafiedler.cz

Výkup nábytku
a nepotřebné veteše.

Likvidace pozůstalosti.
P. Vágner

Gen. Svobody, Broumov 1/5
606 270 421

Platba v hotovosti!

Koupím zemědělské
pozemky.

PLATÍM HOTOVĚ!
Tel: 734 231 272
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Prodám družstevní byt
2+1 s garáží v ov. Byt je v panelovém domě. 

Po částečné rekonstrukci - užitná plocha 56 m2.
Pěkný, slunný, lodžiový balkón, 

k disposici sklep a výtah. Garáž na dohled.
Lokalita: Broumov - Nové Město

tel. 732 258 838, po - čt, 19.00 - 20.00 hod.

AUTOOPR AVNA 
D+Š, s.r.o.

Kladská 323
550 01 Broumov

Nabídka oprav vozidel všech značek,
osobní, dodávkové, nákladní

Provádíme kontroly a v ýměny:

olejů a jiných provozních kapalin,
rozvodových a klínových řemenů,

akumulátorů,
geometrie, diagnostika,

pneuservis

Kontakt:
724 242 185 
602 187 868

Ceny inzerce 
v Broumovských novinách:
Inzerát na jednu stranu (18,5 cm x 26,5 cm)  1500 Kč
na polovinu strany (18,5 cm x 13 cm).............. 810 Kč
na čtvrt strany (9 cm x 13 cm)......................... 440 Kč
na 1/8 strany    (9 cm x 6 cm) ........................... 250 Kč
                                 (9 cm x 3 cm) ............................130 Kč

Objednávky inzerce je možné zaslat na adresu 

broumovske.noviny@seznam.cz 
nebo odevzdat v podatelně Městského úřadu Broumov

Kancelář  v Broumově v ulici Pod Strání  E 346
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